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?....... وحید حاج سعیدی  

این که خلق الله یا حتی دانشمندان 
دایم از یک فلز خاص تعریف کنند 
و به بقیه فلزات بی توجهی کنند، 
نتیجه اش  کار درستی نیســت و 
جفتــک چارکش انداختــن و رَم 

کردن فلز مورد نظر می شود.
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  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/8/20 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه ردیف

300.000 انگور رطبی 1

240.000 انگور عسکری 2

480.000 انگور قرمز ارومیه 3

396.000 انگور سفید ارومیه 4

345.000 انگور سیاه 5

منبع : سازمان سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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برتری تیم فوتبال پالایش 
نفت بندرعباس برابر اتحاد 

سرخنگی

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
از سری مســابقات هفته ششم 
رقابت هــای لیگ برتــر فوتبال 
بندرعبــاس ، پالایــش نفــت 
بندرعباس تیم اتحاد ســرخنگی 

را با شکست مواجه کرد.

نكته های نیكو 

?....دکترعباس فضلی 
tتوهین

پس از سال ها اتفاقا کتاب »آیین 
دوســت یابی« دیــل کارنگی را 
دوبــاره خواندم نکتــه ای که مرا 
ســخت شــگفت انگیز کرد این 

جمله بود.

 راه جلوگیری از

بی کاری!
نوشته ی: عزیز نسین - ترکیه

مدیرکل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان:

دولت سیزدهم برای 
پیشبرد و احداث بندرگاه 

مَكُران عزم جدی دارد

انتصاب محمد نعیم 

دریازاده به سمت رییس 

کمیته فوتبال باشگاه اروند

1- کتاب خواندن حافظه را بهبود می بخشد

2- کاهش استرس

3- مهارت های تفكر انتقادی را توسعه 
می دهد

4- مهارت های نوشتن را بهبود 
می بخشد

5- درباره تاریخ خود 
اطلاعات کسب می کنید

6- خلاقیت را بهبود 
می بخشد خاطرات صحنهخاطرات صحنه

فرهنگ و لغت هرمزگانفرهنگ و لغت هرمزگان

صبح از ساعت صبح از ساعت 1010 آغاز  آغاز 
می شودمی شود

کتاب  زنان  پیام آور کتاب  زنان  پیام آور 
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به مناسبت روز کتاب،کتابخوانی 

فواید خواندن 
کتاب  آثار مولفین هرمزگانی 

گارین که برکني هر باب از این کتاب ن

                                                                                                                      همچون بهشت گویي از آن باب خوشترست

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

شــرکت گاز اســتان هرمزگان در نظر دارد فراخوان تجدید مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( ســرمایش گازسوز GHP را از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت به پیمانکار واجد شرایط به شرح  ذیل واگذار نماید : 
1. موضوع مناقصه : )خرید( تهیه مصالح ، نصب و راه اندازی سیستم سرمایش گازسوز GHP در ساختمان شماره دو

2. مدت قرارداد : 140 روز تقویمی

3. اطلاعات تماس دســتگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشــتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف : بندرعباس- بلوار گاز- شهرک 
فجر – شرکت گاز استان هرمزگان - دفتر امور قراردادها - تلفن 07631947155 

4. مهلت زمانی دریافت اسناد فراخوان : پس از تاریخ انتشار نوبت دوم آگهی

5. مهلت زمانی ارسال پاسخ فراخوان : حداقل 14 روز پس از اتمام مهلت دریافت اسناد فراخوان

6. به این مناقصه 25 % پیش پرداخت تعلق می گیرد.
7. به منظور ارزیابی مالی پیشنهادات از دستورالعمل تعیین دامنه قیمت های متناسب پیشنهادی وزارت نفت  استفاده می گردد.

8. حداقل رتبه قابل قبول جهت شــرکت در مناقصه : گواهینامه معتبر نماینده رســمی و قانونی فروش سیستم سرمایش گازسوز در کشور ، گواهینامه معتبر 
صلاحیت ارائه خدمات پس از فروش

ضمناً کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 

امضای الکترونیکی را جهت شرکت در فراخوان محقق سازند. 

روابط عمومی شرکت گاز استان هرمزگان

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان هرمزگان

)سهامی خاص(

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان گفت: 
تصفیه خانه آب بشاگرد یکي از پروژه هاي مهم و با 
اهمیت مصوبه سفر اول رئیس جمهور به هرمزگان 
اســت که با تکنولوزي هــاي روز دنیا با 65 درصد 

پیشرفت فیزیکي به سرعت در حال احداث است.
به گزارش ندای هرمزگان، عبدالحمید حمزه پور در 
بازدید از پروژه هاي آبرســاني شهرستان بشاگرد و 
نشســت مشترک با فرماندار این شهرستان افزود: با 
تکمیل این پروژه، فرایند تصفیه آب در این مجموعه 
نیز به روش متعارف انجام و نیاز آبي شهر سردشت 
و 50 روستاي مسیر با جمعیتي بالغ بر40 هزار نفر از 

طریق این تصفیه خانه تامین خواهد شد.

وي با بیان اینکه ســد جگیــن ظرفیت بزرگ برای 
تامین آب بشاگرد اســت، افزود: با هدف تامین نیاز 
آبی شهرستان بشاگرد، این تصفیه خانه در فاز فعلی 
174 لیتــر بر ثانیه ظرفیت دارد که در صورت تامین 
اعتبــار مورد نیاز، در نیمه اول ســال آینده به بهره 

برداري مي رسد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب هرمزگان ابراز 
امیدواری کرد: با تکمیل تصفیه خانه آب بشــاگرد، 
174 لیتر بر ثانیه به ظرفیت این شهرســتان اضافه 

شود.
حمزه پور با اشــاره به ســفر پیش روي ریاســت 
جمهوري به هرمــزگان و اهمیت دولت به تکمیل 
پروژه هــاي مناطق محروم، پیش بیني مي شــود 

15 روســتاي بشاگرد بزودي از این محل تامین آب 
شوند.

مدیرعامل آبفا همچنین با اشاره به توجه ویژه دولت 
سیزدهم از پروژه های آبرسانی گفت: در دولت فعلی 
امیدواری مردم به تکمیل پروژه های آبرسانی بیشتر 
شــده و خوشــبختانه با حمایت های وزارت نیرو و 
اســتاندار هرمزگان شــاهد به ثمر نشســتن پروژه 
 های مهــم و اولویت دار آب در اســتان هرمزگان

هستیم.
به گفته وي، در حال حاضــر ارزش پروژه هاي در 
دست اقدام شهرســتان بشاگرد، 700 میلیارد تومان 
است که تکمیل آنها تاثیر به سزایي در پایداري آب 

این شهرستان خواهد داشت.

ندای هرمزگان - جابر صداقت
با حضــور جمعی از هتلــداران، جامعه فعالین حوزه 
گردشــگری عبدالباسط رضوانی، عضو هیات مدیره 

جامعه هتلداران کشور، وارد قشم شد.
نماینده قشــم و عضو هیات مدیره جامعه هتلداران 
کشــور پس از ورود به قشــم و در جمع خبرنگاران 
گفــت: دفاع از حقــوق هتلــداران در مناطق آزاد، 
تقویت تشــکل های منطقه ای و اســتانی، تهیه و 
تدوین برنامه هــای کوتاه ، میان و بلند مدت برای 
توسعه گردشگری و پیشنهادات زیربنایی  زیرساختی 
واجرائــی  برای  وزارت گردشــگری از جمله برنانه 

های ما در سه سال پیش رو خواهد بود.
عبدالباسط رضوانی بیان داشت: با اعطای تسهیلات 
به هتل های منطقــه ضمن بهبود و ارتقای کیفیت  
برای هتل های منطقه می توان ســطح این هتل ها 

تا 4 و 5 ســتاره ارتقاع داد که یکی از برنامه های ما 
پیگیری و تحقق این موضوع خواهدبود

وی با بیان اینکــه وجود نماینــدگان متعدد از هر 
منطقه می تواند به رشــد و توسعه بخش هتلداری 

و گردشگری کمک شایانی بکند.
عضوهیئت مدیره جامعــه هتلداران ایران همچنین 
گفت: امیدواریم بتوانیم باتوجه به اینکه قشم مقصد 
گردشگری اســت زیر ســاخت لازم گردشگری و 
هتلداری و همچنین نیازهای گردشــگران، قشــم 
 را در صنعــت گردشــگری بیش از پیش توســعه

دهیم.
وی ضمن ســپاس از همراهی تمامــی هتلداران، 
اقامت گاه هــا و همچنین حمایت های ســازمان 
منطقه آزاد قشــم گفت: با همگرایی و مطالبه گری 
صحیح می توان علاوه بر از بین بردن مشــکلات 

موجود، زمینه های گسترده تری را این صنعت برای 
درامدزا و اشتغال آفرین ایجاد کرد.

مدیــر هتل ایــران زمین نیز گفت: اســاس منطقه 
آزاد قشــم روی موضوع گردشــگری استوار است 
و امیدواریــم بــا عضویت  جامعه هتلداران قشــم 
به عنــوان عضو هیات مدیــره جامعــه هتلداران 
 کشــور، شــاهد تحولات شــایانی در ایــن حوزه 

باشیم.
جوان بیان داشــت: شــرکت در انتخابات کشوری 
نشــان از توان جامعه هتلداران قشــم به نمایندگی 

آقای رضوانی دارد.
لازم به ذکر اســت، در هجدهمین دور از انتحابات 
جامعه هتلداران کشور، عبدالباسط رضوانی توانست 
با کســب آرای لازم به عنوان عضــو هیات مدیره 

جامعه هتلداران کشور انتخاب شد.

با استقبال هتلداران و جامعه گردشگری قشم؛

عضو هیات مدیره جامعه هتلداران کشور وارد قشم شد



خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر
طی مراســمی با حضــور مقامات کشــوری، مدرن ترین 
فرودگاه کشور با دارا بودن هوشمندترین پایانه فرودگاهی 

در کیش افتتاح شد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، آیین افتتاح مــدرن ترین 
فرودگاه کشــور در کیش با حضور وزیر راه و شهرسازی، 
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد، استاندار هرمزگان، رئیس 
سازمان هواپیمایی کشــور و جمعی از مقامات کشوری و 

استانی برگزار شد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش پایانه جدید فرودگاهی 
این جزیره را هدیه ای از ســوی کیش برای تمامی مردم 
ایران دانست و افزود: برای میزبانی شایسته از گردشگران 

تمامی تلاش خود را به کار خواهیم گرفت.
وی با بیان اینکه شــریان های کیــش به تعداد پروازها به 
این جزیره وابسته است، اضافه کرد: کسب و کار مردم در 
این جزیره به تعداد پروازها گره خورده است که امیدواریم 

با تدابیر وزیر راه و شهرسازی این مشکل برطرف شود.
مکانیزه ترین فرودگاه کشــور در کیش که کلنگ زنی آن 
در ســال ۱۳۹۱ انجام شــده و وعده بهره برداری از آن از 
ســالی به ســال دیگر روی زمین مانده بود، هم اکنون در 
دولت سیزدهم افتتاح شــد تا گام های جدی برای هموار 
کردن مسیر توسعه و ســرمایه گذاری در منطقه برداشته 

شود.
ایــن فرودگاه از ســال ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۰ حــدود ۷۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشته اســت؛ به عبارتی دیگر به طور 
متوسط هر ساله ۷.۵ درصد رشد داشته که قطع یقین آمار 
قابل قبولی نیست؛ اما از تابستان ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ پیشرفت 
این طرح فاخر شــتاب چشم گیری گرفت و توانست با ۳۰ 
درصد پیشرفت در عرض ۲ سال آماده بهره برداری باشد.

ندای هرمزگان - گروه خبر
رئیــس کمیته امداد جزیــره هرمز از توزیع ۴۰۰ بســته 
تحصیلی بین دانش آموازن نیازمند تحت حمایت این نهاد 

خبر داد.
بــه گزارش ندای هرمزگان، غلامرضا ذاکری در مراســم 
اهدای بسته های تحصیلی با حضور مسئولین این جزیره 
گفت: با همکاری و مشــارکت کمیته امداد، ســپاه ســید 
الشهدا جزیره هرمز، دفتر امام جمعه هرمز و قرارگاه مدینه 
منوره سپاه پاسداران، تعداد ۴۰۰ بسته تحصیلی بین دانش 
آمــوزان نیازمند تحت حمایت کمیته امــداد جزیره هرمز 

توزیع گردید.
ذاکری ارزش هر بسته تحصیلی را ۷۵۰ هزار تومان عنوان 
کرد و افزود: هر بسته تحصیلی شامل کیف، دفتر، کلاسور، 
خودکار، مداد، مداد رنگــی، پاک کن، تراش، خط کش و 
جامدادی بوده که در مجموع برای تهیه این تعداد بســته 

۳۰۰ میلیون تومان هزینه شده است.

ندای هرمزگان - گروه خبر
رئیس کمیته امداد شهرستان میناب از اهدای ۱۳۷ سری 

جهیزیه به نوعروسان تحت حمایت این نهاد خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، کاظم صالحی در حاشیه مراسم 
اهدای جهیزیه بــه زوج های جوان با حضور مســئولین 
شهرســتانی، اظهار داشــت: کمیته امداد امام خمینی )ره( 
در راستای ترویج فرهنگ ازدواج آسان برای خانواده های 
نیازمند، ۱۳۷ ســری جهیزیه از کالاهای ایرانی تهیه و به 
نوعروسان تحت حمایت این نهاد در شهرستان میناب اهدا 

گردید.
صالحی با بیان اینکه ارزش هر سری جهیزیه ۳۵ میلیون 
تومان می باشــد، افــزود: جهیزیه های اهــدای از لوازم 
ضروری زندگی بوده که شامل یخچال، ماشین لباسشویی، 

اجاق گاز، تلویزیون و جاروبرقی بوده است.
رئیس کمیته امداد شهرستان میناب یاد آور شد: در مجموع 
ارزش این تعداد جهیزیه نوعروسان بالغ بر چهار میلیارد و 
۷۹۵ میلیون تومان از اعتبارات کمیته امداد هزینه شــده 

است.
صالحی ادامه داد: در ســال گذشــته نیز تعداد ۱۳۳ سری 
جهیزیه به نوعروســان تحت حمایت این نهاد اهدا شــده 

است.

?....... وحید حاج سعیدی  

این کــه خلق الله یا حتی دانشــمندان دایم از یک فلز 
خاص تعریف کنند و به بقیه فلزات بی توجهی کنند، کار 
درستی نیســت و نتیجه اش جفتک چارکش انداختن و 
رَم کردن فلز مورد نظر می شــود. فی المثل در این که 
طلا فلزی زیبایی اســت و از نظر جدول تناوبی عناصر 
به صورت یک فلز ســنگین و نجیب طبقه بندي شــده 
) و جزو فلزات جلف و بی جنبه نیســت( شــکی نیست. 
شــاید به همین علت طلا در تجارت، مهمترین فلز در 
میان فلزات گرانبها تلقي مي شود ؛ ولی این نباید باعث 
غفلت ما از سایر فلزات شود. چرا که در سال های اخیر 
طلا یکی از لوس ترین ســال های خودش را پشت سر 
گذاشت و گوشش به حرف هیچ کس حتی رئیس بانک 
مرکزی و نرخ معمول طــلای جهانی نکرد و تند و تند 
بالا و پائین می رفت و هر کاری کردند که لااقل کمی 
دســت از حرکات موزون و نوســان خود بر دارد، نشد 
که نشــد. تا جایی که مجبور شدند سکه های گرمی و 
میلی گرمی هم تولید کنند و حتی زمزمه تولید آمپول و 
محلول طلا! هم شنیده شد. ولی باز هم طلا سر به زیر 
نشد و بازار ســیاه این سکه های گرمی هم در گوشه و 
کنار شهر رویت می شود. البته علاقه وافر بانوان و حتی 
جماعــت ذکور به طلا در این تغییر واحد اندازه گیری و 
فروش طلا بی تاثیر نبوده اســت. در گذشــته طلا مثل 
خرما و آلو به صورت طبقی خرید و فروش می شد : » ز 
علوم گذشتگان ورقي نزد ایشان به از طلا طبقي « ولی 
رغبت مردم به داشــتن طلا به جای علوم گذشتگان و 
لی لی به لالای طلا گذاشتن، باعث شده که طلا دیگر 
مثل گذشــته سر به زیر نباشد و سری در بین سرها پیدا 
کند و مثل زعفران گرمی و مثقالی به فروش برسد. تازه 
شانس آوردیم طلا روی هورمون های جنسی و گلبول 
های بدن مردان اثرات منفی دارد وگرنه با این استقبالی 
که برخی از جماعت ذکور از لوازم آرایشــی و آلایشــی 
دارنــد، معلوم نبود اگر طلا برای مــردان مفید بود، چه 
شیر تو شیری می شد. علی ای حال به منظور کم کردن 
روی طلا و آچمز کردن نوسانات طلا، پیشنهاد می گردد 
با تغییر ذائقه تجملاتی مردم، غائله نوســانات بازار طلا 
را بخوابانیم. همانگونه در جریان هســتید در سال های 
اخیر با برنامه های مختلف صدا و ســیما و ســایر نهاد 
ها، ذائقه ســرمایه گذاری، ترافیکــی، غذایی، فرهنگی، 
گفتاری و رســانه ای مردم تغییر کرده اســت. مثلًا به 
جای اســتفاده از خودروی شخصی از مترو استفاده می 
کنند یا به جای مصرف فست فود ها ، مصرف آبگوشت 
بزباش و آش رشــته رشد چشمگیری و به جای خواندن 
روزنامه و مجله از صبح تا شب در فضای مجازی فر می 
خورند. بر همین پیوست، پیشنهاد می شود به جای طلا، 
فلز دیگری مثل آهــن را علم کنیم و با معرفی خواص 
جدید درمانی و زیبایی فلز نورسیده توی سر طلا بکوبیم. 
فقــط خانم ها باید قول بدهند بــا این رویکرد جدید در 
مصــرف آهن صرفه جویی کنند و به صِرف ارزان بودن 
فلز زینتی آهن به فکر کت و کول خود نیز باشند و یک 
وانت جواهرآلات با خود به مراســم عروسی نبرند! از ما 

گفتن بود..

ندای هرمزگان - گروه سیاسی
مدیرکل بازرســی اســتانداری و رئیس هیئت بازرسی 
انتخابات اســتان هرمزگان از ستاد انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اســلامی و ششمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری در مرکز حوزه انتخابیه شــرق اســتان 
هرمــزگان با حضور فرماندار ویژه شهرســتان میناب با 
هدف بررسی میدانی  فرایند انتخابات در راستای اعمال 
نظارت بر کلیه ی فرآیندها و حُســن  جریان انتخابات، 

بازدید کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، حجت الاســلام والمسلمین 
محمد اعتمادی، مدیرکل بازرســی استانداری و رئیس 
هیئت بازرسی انتخابات استان در این بازدید به برگزاری 
انتخابات پیــش رو مبتنی بر چهار راه برد  مد نظر مقام 
معظم رهبری یعنی امنیت، سلامت، رقابت و مشارکت، 
تأکید کرد و افــزود: ملاک کار هیئات اجرایی و نظارت 
و بازرسی انتخابات، در راستای این چهار راهبرد است و 
هیئت بازرسی بر اســاس قانون موظف است بازرسی و 
نظارت بر کلیه ی فرایند های انتخابات را داشــته باشد 
چرا که مهــم ترین وظیفه ما صیانــت از آرای مردم و 
عملیاتی نمودن دســتورالعمل هــای ابلاغی انتخابات 

است.
وی افزود: خوشبختانه با اقدامات صورت گرفته در حوزه 
انتخابیه شرق استان، کلیه تمهیدات و مقدمات برگزاری 

انتخابات سالم، پرشور و قانونی، اندیشیده شده است.
اعتمــادی عنوان کرد: قطعا با حضور حداکثری مردم در 
پای صندوق های رأی، دشمنان را از نیل به اهداف شوم 

خود، مأیوس و نامید، خواهند کرد.
رئیس هیئت بازرسی انتخابات استان هرمزگان تصریح 
کرد: هیئت های بازرســی انتخابات در شهرستان های 
تابعه استان، وظیفه رسیدگی به تخلفات انتخاباتی را به 
عهــده دارند و رویکرد ما حرکت بر مدار قانون مداری و 

بی طرفی نسبت به اجرای قانون می باشد.
مدیرکل بازرســی اســتانداری هرمزگان، افــزود: برابر 
بررســی های بعمــل آمده، خوشــبختانه بــا درایت و 
محوریت استاندار هرمزگان، تعامل و هم افزایی مطلوبی 
میان هیئت نظارت و اجرایی و بازرسی ایجاد شده است 
کــه در روند صحیح و قانونی انتخابات پیش روی، قطعاً 

تاثیرگذار خواهد بود.

 هرمزگان
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مدرن ترین فرودگاه کشور در کیش 
افتتاح شد

اهدای 137 سری جهیزیه به 
نوعروسان نیازمند مینابی

توزیع 400 بسته تحصیلی بین دانش 
آموزان نیازمند هرمزی

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
تلاشــگران واحد فولادسازی و ریخته گری شرکت فولاد در 
 ۲۲ آبــان مــاه موفق به ثبت دو رکورد جدیــد در این واحد

شدند.
به گــزارش نــدای هرمــزگان، تولید 68۲۹ تــن تختال 
فولادی بــه عنوان بالاتریــن رکورد ثبت شــده روزانه در 
تاریــخ ۲۲ آبان مــاه رقم خورد کــه رکورد قبلــی روزانه 
 بــه میــزان 6۷۷۲ تــن در ۱۵ آذر ماه ســال ۱۴۰۱ بوده

است.

همچنین در این تاریخ، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته  گری 
شــده به میــزان ۵8 ذوب به دســت آمد که رکــورد قبل 
 بــه میــزان ۵۴ ذوب در ۱۴ آبــان ماه ســال ۱۴۰۱ بوده 

است.
ثبت این رکوردهای جدید نشان می دهد فولاد هرمزگان بر  
مسیر بهبود مداوم و مدار دانش حرکت می کند و در صورتی 
که محدودیتی در تامین انرژی و مواد اولیه نداشــته باشــد، 
رکوردشکنی های روزانه، ماهیانه و سالیانه برای این شرکت 

دور از دسترس نخواهد بود.

ثبت رکوردهای جدید تولید در فولاد هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
از پایان نوبت بندی آب شــهر دشتی و بهبود 
وضعیت آب شرب شهر پارسیان و روستاهای 

همجوار خبر داد.
به گزارش نــدای هرمزگان، عبدالحمید حمزه 
پور با بیان اینکه به دلیل خشکسالی سال های 
اخیر، میزان آبدهی چاه ها کاهش چشمگیری 
داشته است، افزود: این وضعیت باعث شده تا 

ضمن تحت تاثیر قرار دادن ســفره های زیر 
زمین، میزان برداشــت آب از چاه های موجود 

نیز کاهش یابد.
وی ادامه داد: شرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
با هدف تامین نیاز آبی مشــترکین پارســیان، 
اقــدام به حفر و تجهیز یک حلقه چاه کرد که 
با تکمیل آن، نیاز آبی جمعیتی بالغ بر ۲۰ هزار 

نفر بهبود یافت.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان با 

بیان اینکه چاه جدید حفر شــده بر نیاز آبی دو 
شهر پارسیان، دشتی و چهار روستای همجوار 
تاثیر مثبت گذاشــته است، گفت: برای اجرای 
خط انتقال، حفر و تجهیــز این چاه، اعتباری 

بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال هزینه شده است.
به گفته عبدالحمید حمزه پور، میزان برداشت 
آب از این چاه، ۱۲ لیتر بر ثانیه است که تاثیر 
به سزایی در افزایش ظرفیت تولید آب مناطق 

یاد شده داشته است.

با وارد مدار شدن یک حلقه چاه جدید محقق شد؛

پایان نوبت بندی آب دشتی و بهبود وضعیت آب شهر پارسیان و 4 روستای همجوار

مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمزگان،آغاز 
عملیــات اجرایی بندر مَکُــران را تا یکماه 
آینــده اعلام کرد و گفت: دولت ســیزدهم 
برای پیشبرد و احداث این طرح عزم جدی 

دارد.
بــه گزارش ایرنا، حســین عبــاس  نژاد در 
بازدید میدانی از منطقه بنجی بندر جاســک 
)محل احداث بندرگاه مَکُران( به تاکید رهبر 
معظم انقلاب بر توســعه ســواحل مکران 
اشــاره و اظهار کرد: توسعه این سواحل که 
یکــی از طرح های بزرگ ســازمان بنادر و 
دریانوردی محسوب می شود، می تواند تجلی 

سیاست های کلان اقتصاد دریامحور باشد.
وی، مهم تریــن موضــوع در ایــن طرح را 
مباحث اسنادی عنوان کرد و ادامه داد: تمام 
پیگیری ها در اداره کل بنادر استان هرمزگان 
نیز بر این اســت که از اواخر ســال جاری 

عملیات اجرایی موج شکن آغاز شود.
بندر بنجی  عباس نژاد گفت: مطالعات طرح 
جاسک آغاز شده و امیدواریم تا قبل از پایان 
سال طرح جامع نهایی شود و براساس این 
طرح عملیات ایجاد موج شــکن، اسکله ها و 
حوضچه برای پهلودهی جداسازی کشتی ها 

را آغاز کنیم.
استقرار نیروهای عملیاتی دریانوردی در 

کوه مبارک
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی هرمزگان 
در ادامــه از اســتقرار نیروهــای عملیاتی 
دریانــوردی تا یکماه آینــده در منطقه کوه 
مبارک بندر جاســک خبــر داد و بیان کرد: 

بندر جاســک از نظر احداث پایانه نفتی کوه 
مبارک و نیاز به عملیات راهبری کشتی های 
نفتکش و ارائه خدمات فنی به شــناورهای 
ســبک و سنگین از جایگاه ممتازی در قلب 

سواحل مکران برخوردار است.
به گفته وی؛ اســتقرار این نیروها به منظور 
ارائــه خدمات و عملیات ایمــن دریانوردی 
به شــناورهای تانکری وزارت نفت در این 

منطقه صورت می گیرد.
عباس نژاد با بیان اینکه ســواحل مکران به 
لحــاظ موقعیت جغرافیایــی و راهبردی در 
جذب بازارهای بین المللی و توسعه اقتصاد 
دریامحــور نقش کلیــدی دارد، اضافه کرد: 
تجهیزات ســبک مخابراتــی، ارائه خدمات 
دریایی به منظور جداســازی ایمن شناورها، 
محصور کردن زمیــن و آمادگی برای آغاز 
عملیات طرح اجرایی موضوع اسنادی آن نیز 

تا یکماه آینده به نتیجه می رسد.
توجه به نقش مشارکتی مردم در طرح 

توسعه بندر مکران
مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق 
هرمزگان نیز به اقدامات بنادر در بندر بونجی 
جاســک پرداخت و گفت: با بررســی های 
میدانی منطقه بنجی و با استقرار تجهیزات 
لازم، زیرســاخت های ابتدایی برای توسعه 
و تکمیــل فعالیت های دریایــی به صورت 

بخشی در حال انجام است.
با اشــاره  حمیدرضا محمدحســینی تختی 
به اســتقرار تجهیزات مخابراتی و اســتقرار 
نیروهای عملیات دریایی بنادر خاطرنشــان 

کرد: با تکمیل این طرح نزدیک ترین مسیر 
از تانکرهای  برای پشــتیبانی و پهلوگیری 
نفتی در منطقه کوه مبارک جاســک ایجاد 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه در صحبت های اخیر رهبر 
معظم انقلاب مســاله ایجــاد انگیزه اقامت 
افراد در حوزه مرزی در طرح توســعه بندر 
مکران دیده می شود، گفت: مساله توسعه  و 
اســتقرارها درحاشیه مرزها در توسعه بخش 
مکران دیده شده و در این بخش نیز شاهد 

مشارکت عموم مردم خواهیم بود.
جمع آوری داده های پایه در محدوده ساحلی 
کوه مبارک شهرســتان جاسک توسط یکی 
از شــرکت های مهندسی بندر شهید رجایی 
از ۱۴ اســفندماه ســال گذشــته آغاز شده 
و عملیــات اجرایی زیرســاخت موقت بندر 
بونجی شهرســتان جاسک شــامل محل 
اسکان اداری، جانمایی دکل های مخابراتی 
و کانکس هــا نیز از تیرماه امســال با نصب 
دکل های مخابراتی و تاسیســاتی آغاز شده 

است.
»بونجی« منطقه ای در غرب شهرستان بندر 
جاسک اســت و تا مرکز این شهرستان ۷۵ 

کیلومتر فاصله دارد«.
کوه مبــارک یکی از مناطق راهبردی که در 
واقع نام کوهی در شــرق هرمزگان است، 
قلعه ای تاریخی بر روی آن بنا نهاده شــده 
اســت و به گفته بزرگان این منطقه، مرکز 
حکمرانــی »میرمبارک« در جاســک بوده 

است.

کوه مبــارک از طریــق راه اصلــی در ۱۵۵ 
کیلومتری میناب و 6۵ کیلومتری جاســک 
قــرار دارد. ایــن منطقــه در دهانه ورودی 
دریای عمان بــه تنگه راهبردی هرمز واقع 
شده است و هر شــناوری که بخواهد وارد 
تنگه هرمز و خلیج فارس شود باید از مقابل 
ایــن منطقه عبــور کند که همیــن امر بر 

اهمیت راهبردی کوه مبارک می افزاید.
۳۰ خرداد ســال ۱۳۹8 نیز پهپــاد متجاوز 
۴C-MQ آمریکا مشــهور به ترایتون که 
از مبدأ پایگاه ظفره در امارات متحده عربی 
به پــرواز درآمده بود و پــس از یک پرواز 
طولانی که بر فراز آب هــای خلیج فارس، 
تنگه هرمز و دریای عمان تا محدوده چابهار 
و در مجاورت مرز هوایی جمهوری اسلامی 
ایــران انجام داد، در مســیر بازگشــت در 
هرمزگان  استان  در  »کوه مبارک«  محدوده 
پــس از تجاوز چند کیلومتــری به مرزهای 
هوایــی کشــورمان مورد اصابت موشــک 
ســامانه پدافندی »ســوم خــرداد« نیروی 

هوافضای سپاه قرار گرفت و سرنگون شد.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

دولت سیزدهم برای پیشبرد و احداث بندرگاه مَکُران عزم جدی دارد

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
یتیم  نوازی و اکرام ایتام ســنت حسنه و از 
تاکیدات پیامبــر اکرم)ص( و ائمه اطهار)ع( 
اســت که در راســتای عمل به  این سیره، 
ابتدای  از  حامیــان نیکــوکار هرمزگانــی 
ســالجاری تاکنون برای ۳۴6 فرزند معنوی 
خود )ایتام و فرزندان محسنین( جشن تولد 

برگزار کردند.
به گزارش ندای هرمــزگان، توجه به ایتام 
و نیازمنــدان از باورهای دینی ما اســت و 
سخاوت و دستگیری از این قشر در تمامی 
دین ها و فرهنگ ها بویژه دین مبین اسلام 

امری پسندیده به شمار می رود؛ یتیم نوازی 
مولای متقیان حضرت علی)ع( نیز امروز با 
اجرای طرح اکرام ایتام و مشــارکت مردمی 
افراد خیر و نیکوکار در جامعه نمود پیدا کرده 
اســت.بیش از ۱8 هزار و ۵۱۲ نفر از جامعه 
۲۱۹ هزار نفری کمیتــه امداد هرمزگان را 
ایتام و فرزندان محســنین تشکیل می دهند 
که شامل هشــت هزار و ۱6۹ یتیم نیازمند 

و ۱۰ هزار و ۳۴۳ فرزند محسنین هستند.
در ایــن راســتا کمیته امــداد منطقه یک 
بندرعباس با همــت حامیان نیکوکار، برای 
اهمیت دادن به ســالروز تولد کودکان یتیم، 

در مدت هفت ماهه امسال برای ۳۴6 نفر از 
ایتام و فرزندان محسنین تحت حمایت این 

نهاد جشن تولد برگزار کردند.
رییس کمیتــه امداد امام خمینی)ره( منطقه 
یک بندرعبــاس گفت: برای هــر کدام از 
نیکــوکار کیک  معنــوی حامیان  فرزندان 
تولد به همراه کادو در شب تولدشان توسط 
کارشناســان واحد اکرام ایتــام منطقه یک 
بندرعبــاس در اختیار ایــن خانواده ها قرار 

گرفت.
مســیح الله مــرادی در این راســتا افزود: 
اهمیت دادن به ســالروز تولد کودکان یکی 

از اتفاقــات مهمــی برای آنان اســت و در 
شکل گیری شخصیت آن ها بویژه شخصیت 
کودکان برای آینــده تاثیر مثبتی در جامعه 

خواهد داشت.
رییس کمیته امــداد منطقه یک بندرعباس 
با اشــاره به اینکه تاثیر معنوی برگزاری و 
تدارک جشن تولد برای کودکان که موجب 
تقویت اعتماد به نفس در آن ها خواهد شد، 
اظهار کــرد: در حال حاضر یک هزار و ۵۰6 
فرزند ایتام و محســنین تحت حمایت این 

نهاد هستند.

34۶ جشن تولد ایتام در هرمزگان برگزار شد

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
رئیس گروه امــور اجتماعی و رفاه صیادان 
شــیلات هرمــزگان ازبرگزاری جلســات 
ترویجی و فرهنگــی ممنوعیت روش صید 
مخرب شب چراغی در در راستای ممنوعیت 

روش های صید مخرب خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، عزیزالله صادقی 
با اشــاره به اینکه روش صید شب  چراغی، 
یکی از روش های صید مخرب و غیراصولی 
است که آســیب جبران ناپذیری به ذخایر و 
محیط زیســت وارد می کند گفت: برگزاری 
این نشســت هــا و جلســات ترویجی در 

راستای بالا بردن سطح آگاهی صیادان را از 
اولویت های شیلات هرمزگان خواند.

صادقی با بیــان اینکه ایــن دوره ها ویژه 
جامعه صیادی و با هــدف ممانعت از انواع 
صید مخرب پس از ســالها دوباره توســط 
مدیرکل شــیلات هرمزگان در دستور کار 
معاونــت صید و بنادر ماهیگیری شــیلات 
اســتان قرار گرفته اســت تصریح کرداین 
دوره هــای آموزشــی بــر اســاس برنامه 
زمان بندی شــده و به صورت مســتمر در 
 همه شهرســتانهای اســتان برگزار خواهد

شد.

رئیس گروه امــور اجتماعی و رفاه صیادان 
شــیلات هرمزگان افــزود: پیشــیگری و 
همراهی جامعه صیادی بدون شک در کنار 

فرهنگ سازی نقش بسزا و تاثیر گذاری در 
کاهش صید مخرب دارد که خوشبختانه این 
مهم در شــیلات هرمزگان مورد توجه قرار 

گرفته است.
وی تصریح کرد: این دوره ها در بنادر صیادی 
بندرلنگه، جاســک ، ســیریک و همچنین 
قشم با حضور نماینده پژوهشکده اکولوژی 
خلیج فــارس و دریای عمان، نماینده یگان 
حفاظت از منابع آبزیان شیلات شهرستان، 
اتحادیــه تعاونی های صیــادی و جمعی از 
 نماینــدگان جامعه صیادی اســتان برگزار 

شد.

رئیس گروه امور اجتماعی و رفاه صیادان شیلات هرمزگان خبر داد:

برگزاری جلسات ترویجی و فرهنگی ممنوعیت روش صید مخرب شب چراغی



فرهنگ

شما که ظاهراً حرفت حسابه
چرا این قدر اعصابت خرابه؟

نده پول اضافی رو به دکتر
دوای درد اعصابت کتابه!

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی با اعلام 
اینکه کتاب فروشــان می توانند به عنوان خادم فرهنگی از 
تمام خدمات صندوق هنر اســتفاده کنند، گفت: در آستانه 
هفته کتاب برای حمایت از کتاب فروشان در سراسر کشور 
و خدماتــی که در حــوزه فرهنگ ارائــه می کنند، امکان 
استفاده این قشر فرهنگی از خدمات صندوق هنر مهیا شد.

یاســر احمدوند در گفت وگو با خبرنگار کتاب ایرنا درباره 
خدمات صندوق هنر که در آســتانه »هفته کتاب« برای 
کتاب فروشــان سراسر کشــور در نظر گرفته شده است، 
گفت: در آستانه هفته کتاب برای حمایت از کتاب فروشان 
در سراســر کشــور و خدماتی که در حوزه فرهنگ ارائه 
می کنند، محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با پیشنهاد مطرح شــده توسط معاونت فرهنگی 
موافقت کردند؛ در نتیجه کتاب فروشــان سراســر کشور 
می توانند به عضویت صندوق هنــر دربیایند و از خدمات 

این صندوق بهره مند شوند.
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی با اشاره 
به همکاری ایــن وزارتخانه و صندوق اعتباری هنر برای 
ارائه خدمات به کتاب فروشــان توضیح داد: این کار مهم 
با هماهنگی و مساعدت سیدمجید پوراحمدی مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر انجام شــد. لازم بود برای این کار 
منابعی تامین شــود، طی مذاکراتی که چند هفته به طول 
انجامید، بعد از موافقت وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
ارائه خدمات به کتاب فروشــان و همکاری معاون صندوق 

هنر این پیشنهاد به نتیجه رسید.
به زوردی شرایط بهره مندی از خدمات اعلام می شود

به گفته احمدوند، به زوردی شرایط بهره مندی از خدمات 
صندوق هنر توسط اداره توسعه کتاب و کتابخوانی معاونت 
فرهنگی اعلام خواهد شد و کتاب فروشان می توانند برای 
بهره مندی از خدمات به صندوق هنر معرفی شــوند و در 

این صندوق ثبت نام کنند.
او بــا اعــلام اینکــه ایــن پیشــنهاد توســط »انجمن 
کتاب فروشان خوشه« مطرح و پیگیری شده است، افزود: 
امیدواریــم که این اتفاق خوب بتوانــد حمایتی از فعالیت 
کتاب فروشان باشد. در تلاش هستیم که بتوانیم حمایت ها 
 و کمک هــای دیگری را هــم با مســاعدت دولت مهیا 

نیم.
احمدوند بــا تاکید بر اینکه تمام کتاب فروشــان فعال در 
حوزه کتــاب می توانند از خدمات صنــدوق هنر بهره مند 
شــوند، ادامه داد: هر کتاب فروشــی که در ایــن فرایند 
ثبت نام کند می تواند از این امکانات اســتفاده کند، متراژ 
کتاب فروشی مهم نیست بلکه فعال بودن کتاب فروشی در 
حوزه کتاب مهم اســت. کتاب فروشان می توانند به عنوان 
خــادم فرهنگی از تمام خدمات صندوق هنر از جمله بیمه  
صندوق هنر اســتفاده کنند که شرایط خاصی در صندوق 

دارد.

معاون میراث فرهنگی از آغاز به کار انجمن خیرین میراث 
فرهنگی در آینده ای نزدیک خبر داد.

به گزارش ایســنا، علی دارابــی - معاون میراث فرهنگی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی - در 
این باره گفت: انجمن خیرین میراث فرهنگی به درخواست 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی و 
موافقت وزارت کشــور تشکیل شــده و یک نهاد خیریه 

نیکوکاری و غیردولتی است.
او اظهار کــرد: حال بناها، مجموعه هــا و اماکن تاریخی 
ایران خوب نیست و بودجه و اعتبارات محدود دولتی برای 
حفظ، صیانت و نگهداری آن کفایت نمی کند و نیاز به یک 

نهضت بزرگ ملی دارد.
دارابی به عنــوان رئیس هیأت مؤســس انجمن خیرین 
میراث فرهنگی گفت: در مراســمی که عصر روز شــنبه 
چهارم آذرماه با حضور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی و خیرینی از سراسر کشور برگزار خواهد شد،   
این انجمن به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز می کند.

معاون میراث فرهنگی بیان کرد: امیدواریم با مشــارکت 
حداکثری خیرین در حوزه میراث فرهنگی کشور، اتفاقات 
نیکویی رقم بخورد و علاوه بر حفظ مواریث ارزشمند کشور 
و انتقال آن به آیندگان،   به ارتقاء جایگاه ایران در فهرست 

جهانی یونسکو بیانجامد. 
عزت الله ضرغامــی، وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی پیش تــر نیز درباره ضــرورت راه اندازی 
ایــن انجمن گفته بود: برای حفظ میــراث فرهنگی فقط 
نمی توانیم به اعتبارات دولتی متکی باشیم. اعتبارات دولتی 
شوخی بزرگی است. بارها با عدد و رقم میانگین اعتبارت 
را اعلام کردیم، رقم قابل اتکایی نیســت، حتما باید مردم 
مشــارکت کنند. در ابلاغ رییس صندوق حفظ و احیا نیز 
تسریع در مشــارکت بخش خصوصی در احیا و مرمت را 
تاکید کردم، وگرنه جلو چشم همه ما میراث فرهنگی نابود 

می شود.

کلاه بر خلاف امروز، یک پوشــش همگانی بود و ایرانیان 
به آن حساسیت داشــتند. به نحوی که هیچکس کلاه از 
ســر بر نمی داشــت. به اعتقاد کرزن مولف کتاب ایران و 
قضیه ایران، کلاهی که ایرانیان به رســم ملی بر سر می 
گذاردنــد فقط در دوره قاجاریه از یک قرن پیش مرســوم 
شــده اســت تا آن موقع همه جا عمامه رســم بود. بعد از 
رسم شــدن کلاه، غالباً شالی برگرد آن می پیچیدند و این 
کار مختــص پادشــاهان و افراد خانواده شــاهی و بعضی 
بزرگان دولت بــود و اکنون فقط در موقع میلاد رســمی 
دربار شــاه دیده می شــود. از طرفی دیگر هم شکل کلاه 
عوض شــده اســت، چون اوایل قرن حاضر یک و نیم پا 
بلندی آن بوده و نوک باریکی داشــت و حالا فقط شــش 
 تــا ده اینــچ ارتفاع دارد و ســر و ته آن تقریباً متســاوی

است.
 محمد شــاه اولین بار دســتور داد که کلاه کوتاه شــود. 
کلاه دوره قاجــار عبــارت بوده از یک مخــروط مجوف 
به ارتفاع ســی و پنج ســانتی متر که انتهــای فوق آن به 
داخل تا شــده بود. آن قســمت که تا می خورد به طرف 
جلو یا قدری به پهلو، بســر می گذاشــتند، پولاک نوشته 
اســت: »کلاه اعیــان و متمولیــن از بهتریــن پوســت 
 بخاراســت آنهم از قســمت های دســت چین و منتخب 

پشت بره. 
بــرای مردم با در آمدتر، این کلاه را از پوســت زیبای بره 
هــای محلی و بخصوص بره های شــیراز و قم تهیه می 
کنند به قیمت 2 تا 5 تومــان. ایرانیها همچنین، زیر کلاه 
یا »عرقچینی« به ســر می گذاردند که زنان و بخصوص 
 زنان اصفهــان به نقوش مختلف و با هنرمندی تمام آن را 

می دوزند«.
 عمامــه  نیز به تدریج از شــکل عام و همــه گیر درآمد 
و فقــط بعضــی از قبایل کــرد، افغان، بلــوچ و برخی از 
اصناف مانند ســادات، روحانیون، معلمین مدارس، اطباء و 
 داروســازها و غیره آن را به عنوان علامت مشخصه بر سر 

می گذاشتند.
در زمینــه کوتاه کــردن کلاه )پوســتی( درگیریهایی هم 
بین دولت و مردم بوجود آمد: پولاک اشــاره کرده اســت 
که: »چون کلاه پوســتی زود خراب و فرســوده می شد و 
در طی ســال ســه یا چهار باید کلاه خرید، مبالغ هنگفتی 
 بــرای خرید کلاه پوســت بخارا بــه خــارج از مملکت 

می رفت.
 این مسأله ناصرالدین شاه را وادار به صدور فرمانی کرد که 
از بلندی کلاه بکاهند و فقط در ســاختن کلاه، پوست بره 
های داخلی را بکار برند، در روزنامه های رســمی مقررات 
و دســتورهایی برای این کار درج شده بود و پاسبان هایی 
در معابر گماردند که بلندی اضافه کلاه عابرین را بی هیچ 
گذشــتی ببرند، ولی باز بعد از چندی شــاه ناچار در برابر 
قدرت فائقه مد و مدپرســتی سر فرود آورد با یک مقاومت 
منظم و متشکل از طرف صدرالاعظم و وزراء، فرمان او را 
خنثی کرد و این کار به تجدید آزادی فردی تعبیر شد. حتی 
مردم بیشــتر حاضر بودند که اموال شــان مصادره شود تا 
رضایت بدند کلاهشــان کوتاه گردد و بدین ترتیب سلطان 
مســتبد نتوانست به میل و اراده، رعایایش را در این زمینه 

با اطاعت وادارد.
 نویســنده کتاب ایران قدیم و تهران شــرح جالبی درباره 
»کلاه نمدی ها« و کلًا فرهنــگ کلاه بین ایرانیان داده 
اســت: صحبت درباره کلاه مردم ایــران بود، در آن زمان 
اگر کســی اســتطاعت خریدن کلاه را نداشت، سرخود را 
با دســتمال و شــال و مانند آنها می پوشانید، خلاصه بسر 
نگذاشــتن کلاه یک نوع توهین و بی حرمتی بود. چنانچه 
یکی از ســوگند های متداول به کلاه بود که می گفتند به 
کلاه مردانه قســم و از دشــنام های هم ایــن بود که اگر 
چنــان و چنین نکنم کلاه را مــی دارم و لچک زنها را به 

سر می گذارم.
جعفر شــهری مولف تاریخ اجتماعی تهران در زمینه کلاه 
های نمدی چنین توضیح داده اســت که: قبل از هرکلاه 
و زیادتــر از همه کلاه نمد بود در شــکل و جنس و انواع 
مختلف مانند )کلاه نمــدی( کلاهی مانند عرقچین با لبه 
ای کوتاه که می توانسته تا شده دو نیمه اش داخل هم فرو 
برود، در قیمتــی ارزانتر از دیگر کلاه ها، دیگر کلاه با لبه 
ای بلندتر از لعایب عینی آهار خورده بشکل نصف هندوانه 

گرد ساخته می شد.
کلاه )فراشــی( درازتر از کلاه قبلی و شــکلی استوانه ای، 
کلاه )تخم مرغی(، شبیه تخم مرغی که سرش بریده شده 
باشــد. کلاه )بختیاری( در بالایــی پهن تر و بطرف پایین 
جمع تر و دو ســه نوع دیگر میان اقســام مذکور که رفع 
ایراد مشــتری بکند، در ســه رنگ کلیّ برای مجموعشان 
از قهوه ای و ســیاه و ســرخ جیگری که مرغوبترینشــان 
قهوه ای معلوم شــده بود و اینکه نیمچه بختیاری را کسبه 
و )داش مشــدی( ها بسر می گذاشــتند و بعد از آن کلاه 
تخــم مرغی نزدیک به نیمچه بختیاری و بعد از اینها کلاه 
)فینه( از رنگهای قرمز و ســیاه به منگوله ای که از وسط 
طاقش آویزان می شــد و دور آنرا شال سبز یا سیاه یا )شیر 
شکری( می بستند که سبز و سیاهشان مخصوص مداح و 
 نوحه خوانها و شــیر شــکری اش را تجار و حج گذارده ها

می بستند.

tتوهین
پس از ســال ها اتفاقا کتاب »آیین دوست 
یابی« دیــل کارنگی را دوباره خواندم نکته 
ای که مرا سخت شــگفت انگیز کرد این 

جمله بود.

دوروتی دیکس می گوید: یک نکته شگفت 
انگیــز و واقعی اســت که یگانه کســانی 
کــه حرف هــای توهین آمیز مــی زنند و 
احساساتمان را جریحه دار می کنند همین 

خویشان خودمان هستند.)ص ۳۸۸(

این ضرب المثل عربی هم در پاورقی آمده 
است )اقاربکم عقاربکم(

شــگفت انگیزی جمله ی فوق این اســت 
که آگاهی بــه یک امر آدمی را آرامشــی 
می بخشد و من بیشــتر آرامش های خود 

را مدیــون همین فهمیدنی ها هســتم هر 
چه بــه خوبی ها و بدی هــا و آثار آنان و 
حالات روانی آدمیان آگاهتر باشــیم عمل 
آنان برایمان ســهل تر می شود. و عکس 

العملمان نکوتر.
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?....... سروده ی: راشدانصاری

 انجمن خیرین میراث فرهنگی
 راه می افتد

ودیعه گــذاران عمره مفــرده می توانند با 
شــماره گیری یک کد دســتوری در تلفن 
همــراه از وضعیت فیش ثبــت نامی خود 

مطلع شوند.
به گزارش خبرنــگار ایرنا، یکی از اقدامات 
کلیدی دولت ســیزدهم در سیاست خارجی 
را می توان توافق مهم ایران و عربســتان و 
از سرگیری روابط دیپلماتیک دو کشور پس 
از هفت سال وقفه دانست که گره گشایی از 

راه اندازی حج عمره را به دنبال دارد.
پادشــاهی  و  ایــران  اســلامی  جمهوری 
عربستان اســفندماه ۱۴۰۱ توافق کردند تا 
در مدت دو ماه روابــط دیپلماتیک خود را 
که به مدت هفت ســال قطع شــده بود، از 
سرگیرند و سفارت و کنسولگری های خود 
را در دو کشور بازگشایی کنند که بر اساس 
این توافق قرار شد راه اندازی اعزام زائران 

به حج عمره از سرگرفته شود.
اردیبهشت ماه امسال بود که حجت الاسلام 
والمسلمین سید عبدالفتاح نواب نماینده ولی 
فقیه در امور حج با تاکید بر اینکه راه اندازی 
حج عمره مفره نیازمند مذاکرات مسئولان 
ایران و عربستان است، گفت: مسئولان دو 
کشور به دنبال راه اندازی حج عمره هستند.

محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی هم مهرماه امسال اعلام 
کرد: بیش از 5 میلیون و ۷۰۰ هزار زائر که 

از حدود ۱۴ ســال قبل ثبت نام کرده اند در 
نوبت عمره مفرده هستند.

وی در حاشیه نشست شورای مدیران وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان های تابعه 
و نهادهای وابسته در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: در شورای عالی حج این موضوع را 
بررسی کردیم. آقای رئیس جمهوری تاکید 
داشــت اعزام زائران عمره سریع آغاز شود. 
مشکل در حل مســاله تامین ارزی بود که 
دوســتان بانک مرکزی قول دادند آن را در 
اسرع وقت حل کنند. ما آمادگی این کار را 
در ســازمان حج و زیارت داریم به محض 
حل شدن مســایل ارزی در اولین فرصت 

اعزام ها آغاز خواهد شد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: در 
سازمان حج همه مقدمات فراهم شده است. 
تامین ارزی را هــم بانک مرکزی پذیرفته 
است و نیاز به هماهنگی های شبکه بانکی 
وجود دارد که انشالله اتفاق بیفتد و در اولین 
فرصت تلاش مــی کنیم که در همین ماه 

های آینده اعزام زائران را داشته باشیم.
وی اظهار داشــت: هر چقدر بتوانیم زودتر 
کار را شروع کنیم تعداد زائران بیشتر خواهد 
بود اما پیش بینی دوستان این است که اگر 

بتوانیم از ماه آینده اعزام شروع شود
اســماعیلی گفت: قیمت ها هــم در حال 
تعیین شــدن اســت اما هنوز جزئیات آن 

مشــخص نشده انشــالله این هم به زودی 
این را اعلام می کنیم. تلاش شده است در 

دولت از موضوع زیارت حمایت شود.
وزیر ارشــاد ابراز امیدواری کرد تا آغاز حج 
واجب بتوانیم ۳۰۰ تا ۳5۰ هزار نفر را اعزام 

کنیم.
اعزام به عمــره مفرده از فروردین ســال 
۹۴ متوقف شــد و این در حالی اســت که 
فیش های عمره بیش از ۱2 ســال است در 
اختیار زائران قرار دارد، سال ۹۰ و قبل از آن 
متقاضیان عمره مفرده پس از اطلاعیه های 
سازمان حج و زیارت برای ثبت نام، به بانک 
ملی یــا ملت مراجعه و بــا پرداخت هزینه 

پیش ثبت نام، فیش عمره خریدند.
در زمــان اعزام زائران بــه خانه خدا برای 
انجام اعمال عمره، سالانه ۸5۰ هزار ایرانی 
به عربستان اعزام می شــدند. و با توجه به 
تعطیلی اعزام از سال ۹۴ حدود یک میلیون 
و ۱۰۰ هزار نفر با ســپرده گذاری در انتظار 

تشرف به عمره مفرده هستند.
اما با نزدیک شــدن به از ســرگیری عمره 
با  مفرده، ودیعه گــذاران عمــره می توانند 
روش های مختلف وضعیــت فیش خود را 
اســتعلام کنند. یکی از راه های اســتعلام 
فیش عمره، شــماره گیری کد دســتوری 
#۶۴5۱۱*۴* اســت. ثبت نــام کنندگان 
پس از شــماره گیری این کد دســتوری در 
تلفن همــراه خود، برای قبض عمره مفرده 
بایــد گزینه 2 را انتخــاب کنند. در ادامه با 
وارد کردن کدملی، شــماره قبض و شماره 
 شــعبه نتیجه استعلام را مشــاهده خواهند

کرد.
اولویت بندی اعزام ها از یک تا ۶۰۰ اســت 
و از طرفی هــم ودیعه گذاران تــا اولویت 
۴۰۰ قرار اســت برای تشــرف بــه خانه 
 خــدا تا قبل از حج تمتــع ۱۴۰۳ فراخوانده

شوند.
برای اســتعلام وضعیت فیش عمره مفرده، 
بانک هــای ملت و ملی نیز کــه دو بانک 
عامل برای سپرده گذاری فیش عمره بودند، 
امکان اســتعلام فیش را قــرار داده اند. بر 
همین اســاس، افرادی که در این بانک ها 
ودیعه گــذاری کرده بودند، برای مشــاهده 
وضعیت اســتعلام می توانند بــه ترتیب به 
سیستم تعبیه شده بانک ملی و بانک ملت 

مراجعه کنند.
برای دریافت اســتعلام فیــش حج تمتع، 
زائران باید شــماره زائر یا شماره ثبت نام را 

وارد کنند.

استعلام فیش حج عمره با تلفن همراه 

نکته های نیکو
کلاهی که در عهد قجری بر سر 

ایرانیان رفت 

?گردآوری: کاظم گلخنی 

پوســتر فراخــوان چهاردهمین جشــنواره 
مردمــی فیلم عمــار در منزل پدر شــهید 

مصطفی احمدی روشن رونمایی شد.
به گــزارش ایرنا، آیین رونمایی از پوســتر 
چهاردهمین جشنواره مردمی فیلم عمار در 
منزل پدر شهید مصطفی احمدی روشن و 
با حضور پدر و مادر این شــهید برگزار شد. 
مهلت ارســال آثار به جشنواره تا ۱۰ آذرماه 
در بخش های مختلف جشنواره عمار شامل 
فیلــم ما، اکران مردمی، قصــه ما و جوایز 
مردمی تمدید شــد و عمار ۱۴ رنگ  و بوی 

مقاومت و فلسطین به خود گرفته است.
محمدصادق شــهبازی قائم  مقام شــورای 
سیاســتگذاری جشــنواره در ایــن آییــن 
اظهارداشت: منزل و خانواده شهید احمدی 
روشــن همیشه یک نقطه ای بوده  است که 
حرکت های انقلابی و جلو بردن ماجراهایی 
که هر کدام به نحوی به انقلاب اســلامی 
برمی گشــتند، با همت و حضــور خانواده 
شــهید، پدر و مادر این شهید بزرگوار انجام 

گرفته است.
وی در مورد نقش خانواده شــهید احمدی 
روشن گفت: ما همیشه در این سیزده دوره 

گذشته جشــنواره عمار، مزاحم این خانواده 
شــهید بودیم و همیشــه از فرمایشــات و 
نور وجود خودشــان و فرزندشــان که نماد 
ایستادگی است، بهره می بردیم. نماد تغییر 
دادن صحنه اســت و نماد مقاومت اســت. 
نماد این اســت که در لحظــه ای که بقیه 
حاضر نیســتند پای حق بایستند، یک نفر 
می تواند بایستد و همه را تغییر دهد و همه 
را به نقطه حق و عدل برساند؛ آن نقطه ای 
که درست و صحیح است و راه حق است و 

در آن مسیر حرکت بکنیم.
شــهبازی با اشــاره به نقش خانواده شهید 
احمدی روشــن در جشنواره عمار افزود: در 
این ســیزده دوره جشنواره ما تلاش کردیم 
بــر همین مبنا حرکت را کلیــد بزنیم و به 
همین دلیل مزاحم خانواده شــهید احمدی 

روشن شدیم. این شروع دوره چهاردهم هم 
گفتیــم که بتوانیم به نام این شــهید عزیز 
مبــارک و تزیین کنیم و بهــره بگیریم از 
وجود شهید عزیز و خانواده آنها، آن هم در 
شرایطی که کشور و دنیا در شرایط جدیدی 
است؛ به تعبیر رهبر انقلاب »نظم جدید«. 
آنچه که ابرقدرت ها طراحی کرده بودند که 
در چند دهه، منطقه ما براســاس آن اداره 
شود، ابرقدرت ها پیروز صحنه باشند و مردم 
مستضعف، ستم کش و آســیب دیده از این 
شرایط باشند؛ این نظم در حال تغییر است.

قائم  مقام شورای سیاستگذاری چهاردهمین 
جشنواره مردمی فیلم عمار بیان کرد: دیگر 
ابرقدرت ها،  آمریکایی ها،  که  نیست  اینطور 
یک مســئله ای را تعیین بکنند و بقیه دنیا 
تمکین کنند. قدرت هــای جدی روی کار 
آمدند و بالاتــر از همه، جبهه مقاومت، آن 
محوری کــه می گفت بایســتیم روی این 
صحنه و مقابــل ابرقدرت ها مقاومت کنیم. 
این صحنه ایســتاده و تلاش هایش باعث 

شده که شرایط تغییر کند.
جشنواره  چهاردهمین  شــرایط  درباره  وی 
مردمی فیلم عمار اظهارداشت: در شرایطی 

می خواهیــم این دوره عمــار را آغاز کنیم 
کــه عملیــات »طوفان الأقصی« شــکل 
گرفتــه و خود جبهه مقاومت نیز آن تصویر 
صدوبیست ســاله  ای را که از جنگ جهانی 
اول شــکل گرفت که همیشه مستکبرین 
هزینــه ایجــاد می کردنــد، آن تصویر را 
برهــم زده و هویت منطقــه را وارد دوره 
جدیدی کرده  اســت. مــا در چهاردهمین 
جشــنواره عمار هم می خواهیــم بپردازیم 
به این نظــم جدید که وجــود دارد و هم 
به تبع ماجرای فلســطین، این جشــنواره 
 ما نیــز رنگ وبوی مقاومت و فلســطین را 

می گیرد.
شــهبازی گفت: مزاحم خانــواده احمدی 
روشن شدیم که هم بهره ببریم از نکاتشان 
و هــم اینکه با نــور وجود فرزندشــان و 
رهنمــود و ایســتادگی های ایــن خانواده 
شــهید، که مثــل خیلــی از خانواده های 
شــهدای دیگر مــا همینطور پیشــتاز این 
حرکت بودنــد، مخصوصا در دوره هایی که 
برخی افراد می خواســتند به نحوی، حرکت 
انقلاب اســلامی را متوقف کنند یا به عقب 

برگردانند.

رونمایی از پوستر چهاردهمین جشنواره فیلم عمار در منزل پدر شهید هسته ای 

قطعنامه پیشــنهادی آمریکا درباره فلســطین در کنفرانس 
عمومی یونســکو رد و قطعنامه پیشنهادی کشورهای گروه 
عرب در حمایت از فلســطین با حمایت کشورهای اسلامی 

به تصویب رسید.
به گزارش ایرنا، در جلسه کمیته مالی، اداری و روابط خارجی 
یونســکو در جریان چهل ودومین اجلاس کنفرانس عمومی 
این ســازمان در پاریس برگزار شــد، قطعنامه پیشــنهادی 
ایــالات متحده آمریکا در حمایت از رژیم صهیونیســتی با 
رای اکثریت کشــورهای عضو، شکست خورد و به تصویب 
نرسید و در مقابل، قطعنامه ای در حمایت از مردم غزه مورد 

تصویب قرار گرفت.
در چهارمیــن روز برگــزاری اجلاس کنفرانــس عمومی 
یونسکو، بر اساس پیشنهاد کشورهای گروه عرب و حمایت 
جمعی از کشــورهای اســلامی، قطعنامه ای با عنوان تأثیر 
و پیامدهای وضعیت کنونی نوار غزه/ فلســطین در تمامی 
جنبه های دستور کار یونســکو برای تصویب، در دستورکار 

این کنفرانس قرارگرفت و رایزنی های مربوط به آن در بین 
کشورهای عضو شروع شد که نمایندگی جمهوری اسلامی 

ایران نیز در این باره مشارکت فعال و سازنده ای داشت.
در تقابل با این پیشــنهاد، ایالات متحده آمریکا قطعنامه ای  
یک سویه و کاملا جانب دارانه را بر ضد مردم فلسطین و در 
حمایت از رژیم صهیونیستی، تدوین و برای رأی گیری ارائه 
کرد که کشــورهای  عرب و بانیان ایــن قطعنامه، از جمله 
ایــران به عنوان کنشــگر مؤثر، حاضر بــه قبول اصلاحات 
آمریکا نشــدند و قطعنامه خود را برای رأی گیری در دستور 

کار قرار دادند که هر دو به رأی عمومی گذاشته شود.
در فرآیند رأی گیری علنــی، قطعنامه ایالات متحده با رأی 
منفی اکثریت رد شد و قطعنامه پیشنهادی حامیان فلسطین 
با ۹۶ رأی  مثبــت و تنها ۸ رأی منفی از مجموع ۱۳۷ رأی 

مأخوذ، به تصویب  رسید.
یونســکو تا کنون بارهــا در حمایت از فلســطین قطعنامه 
صــادر کرده و همین رویکرد موجب خروج رژیم اشــغالگر 

صهیونیستی از این سازمان شده است.
چهل ودومین اجــلاس کنفرانس عمومی یونســکو از ۱۶ 
آبان )۷ نوامبر2۰2۳( در مقر یونســکو در پاریس آغاز شده 
و هم اکنون با برگزاری نشســت ها و کمیسیون های مختلف 

در حال پیگیری است.

قطعنامه پیشنهادی آمریکا رد شد؛

قطعنامه حمایت از فلسطین در یونسکو تصویب شد 



فروش مجدد ال ان جی توسط 
چین افزایش یافت

ترقی ۲۰ میلیارد دلاری 
شیائومی از مشکلات اپل

افزایش روزانه ۳۰ هزار 
بشکه ای تولید نفت ایران

 »واردات خودروهای اقتصادی« از ابتدای پروســه رفع ممنوعیت واردات 
خودرو، یکی از کلیدواژه های سیاســتگذار در ایــن زمینه بود، اما در عمل 

خودروهای وارداتی حتی در محدوده یک میلیارد تومان هم نیستند.
به گزارش خبرنگار مهر، پس از آزادســازی واردات خودرو در سال ۱۴۰۱ 
وزیر وقت صمت وعده داد که خودروهای اقتصادی به عنوان خودروهایی 
که عموم مردم توانایی خرید آنها را داشــته باشــند وارد بازار ایران خواهد 
شد. ســیدرضا فاطمی امین وزیر وقت صمت اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ در این 
خصوص توضیــح داده بود که »عمــده خودروهای داخلــی در محدوده 
اقتصادی از کیفیت مطلوبی برخوردار نیستند، زیرا پلتفرم های قدیمی دارند 
و مردم از کیفیت آنها رضایتی ندارند و باید از خطوط تولید خارج شــوند. بر 
این اســاس واردات خودروهای اقتصادی به منظور دسترسی اقشار متوسط 
با درآمد کمتر جامعه و همچنین ارتقای کیفی صنعت خودروی کشــور در 

دستور کار قرار خواهد گرفت.«
پس از گذشــت دو ماه که واردات خودرو رنــگ و بوی جدی تری به خود 
گرفــت، منوچهر منطقی معاون وزیر صمت در مرداد ۱۴۰۱ اعلام کرد که 
واردات خودروهــای اقتصادی در اولویت اســت. منطقی تصریح کرده بود 
کــه »پیش از این فقط خودروهایی وارد کشــور می شــد که افراد متمول 
می توانستند از آنها استفاده کنند، اما وزارت صمت با برنامه ریزی و بررسی 
بازار، خلاءهای موجود در این حوزه را احصای کرده اســت. مقرر اســت با 
واردات خودرو از یک ســو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر رقابتی شدن 
قیمت خودروهای داخلی با محصول خارجی فراهم شــود. برای تحقق این 
اهداف، در مرحله نخســت واردات خودروهایی در دســتور کار قرار خواهد 
گرفت که نیازهای مذکور را تأمین کند، البته خودروهای گران  قیمت تر نیز 
وارد می شــوند، اما برای شروع، کار را از جایی آغاز می کنیم که به بخشی 

که بیشترین مساله را دارد رسیدگی کنیم.«
منطقی در آبان ماه پارسال نیز دوباره در مورد خودروهای اقتصادی این طور 
گفت که »خودروی اقتصادی، در حدود ۷ تا ۱۰ هزار دلار قیمت داشــته، 
ضمن اینکه فرآیند فروش اقتصادی اقساطی نیز برای آنها پیش بینی شده 

است.«
نکتــه قابل توجه آنکه منطقی حتی بــه تولید خودروهای اقتصادی داخلی 
نیز اشــاره و تاکید کرده بود که »دو خودروســاز بزرگ کشور در حال کار 
روی خودروهای اقتصادی هســتند و نیمه دوم ســال ۱۴۰۲ محصول آنها 
به بازار عرضه می شــود، این نیاز در حال حاضر مقرر است با واردات تأمین 
شود.« امید قالیباف سخنگوی وقت وزارت صمت هم وعده تولید و عرضه 
۳۰۰ هزار خودروی اقتصادی داخلی از نیمه دوم ســال ۱۴۰۲ را داده بود. 
از ســوی دیگر نیز مهدی ضیغمی سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران 
وعده داده بود که »از اواخر خرداد شــاهد واردات انبوه خودروهای خارجی 

به کشور خواهیم بود.«
منطقــی در اظهارنظــر دیگری هم حتی به ارائه مشــوق بــرای واردات 

خودروهای اقتصادی هم اشــاره کرده و گفته بود که »مشــوق هایی برای 
واردات خودروهای اقتصادی در نظر گرفته شــده است؛ به طور مثال تعرفه 

واردات تا ۲۰ درصد کاهش می یابد یا از اسقاط معاف می شوند.«
وعده هــای وزارت صمت در حــوزه واردات خــودرو و عرضه خودروهای 
اقتصادی به قدری جدی بیان می شــد که مصرف کنندگان از بازار خودرو 
عقب نشینی کرده اند و منتظر ورود خودروهای اقتصادی با کف قیمتی ۲۰۰ 

تا ۵۰۰ میلیون تومان بودند!
در اینجا نیز می توان به اظهارات منطقی اشاره کرد که گفته بود: »انتظاری 
که از یک خودروی ۱۰ هزار یورویی وجود دارد این است که مثلًا بین ۴۵۰ 
تــا ۵۵۰ میلیون تومان قیمت بخورد که به مــرور به این قیمت ها نزدیک 

تر می شویم.«
خودروهای میلیاردی اقتصادی هستند؟!

مسئولان وزارت صمت تاکید داشتند که خودروهای وارداتی اقتصادی زیر 
یک میلیارد تومان هســتند؛ پس از اعلام قیمت قطعی برخی خودروهای 
وارداتی طی هفته های اخیر از ســوی ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان مشــخص شد با گذشــت بیش از یک سال از این ماجرا، نه 
تنها خودروی اقتصادی وارد نشده بلکه هیچ قرابتی هم با واژه »اقتصادی« 

و وعده هایی که داده می شد، ندارد.
در آخرین جداول قیمتی منتشرشــده از ســوی ســامانه یکپارچه فروش 
خودروهای وارداتی )ابلاغ شــده از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان( مشــخص شد قیمت قطعی ۶ خودروی وارداتی بین یک 
میلیــارد و ۵۱۶ میلیون تومان تا دو میلیــارد و ۲۹۱ میلیون تومان تعیین 

شده است.
نکته مهم تر آنکه قیمت های اعلامی، بهای پایه این خودروها بوده و حدود 
۲۰ درصد به عنوان هزینه های جانبی به آن اضافه خواهد شــد که نشــان 
می دهد مصرف کنندگان باید قیمت بیشتری برای خرید وارداتی ها پرداخت 

کنند.
همان طور که اشاره شد واردات خودروهای اقتصادی از ابتدای پروسه رفع 
ممنوعیت واردات خودرو، یکی از کلیدواژه های سیاســت گذار در این زمینه 

بود، تا جایی که در آئین نامه واردات خودرو که ســوم شهریور سال گذشته 
ابلاغ شــد روی این موضوع تاکید شــده و حتی برای خودروهای وارداتی 
سقف قیمتی در نظر گرفته شده بود. بر این اساس سقف ورود خارجی ها ۲۰ 
هزار یورو در نظر گرفته شد. همچنین عنوان شده برای واردات خودروهای 

زیر ۱۰ هزار یورو نیز تسهیلاتی ارائه می شود.
در واقع سیاســت گذار با این وعده هــا و برنامه ریزی ها به دنبال آن بود که 
بــا واردات خودروهای خارجی ارزان قیمت به نوعی بازار خودرو را تا حدی 
رقابتی کند و در نهایت قیمت های نجومی را بشکند، اما در عمل خودروهای 
وارداتی نه تنها صفت اقتصادی را یدک نمی کشند، بلکه هیچ کدام حتی در 
محــدوده یک میلیارد تومان هم نیســتند و قیمت نهایی برخی خودروهای 
وارداتی تا نزدیک ۳ میلیارد تومان، یعنی نزدیک به ۶۰ هزار یورو می رســد 

که هیچ قرابتی با وعده های داده شده ندارد.
مثلث خریداران خودرو

نکتــه قابل توجه آنکه سیاســت گذار با وعده های بســیاری که می داد و از 
تریبون های مختلف نیــز بر آنها تاکید می کرد، قصد داشــت این گونه به 
بازار و مصرف کنندگان القا کند که منتظر خودروهای باکیفیت خارجی و با 
قیمت مناسب باشــند تا از این طریق بازار را به گمان خود تنظیم کند؛ به 
عنوان نمونه منوچهر منطقی معاون وزیر صمت گفته بود که »مقرر اســت 
با واردات خودرو از یک سو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر رقابتی شدن 

قیمت خودروهای داخلی با محصول خارجی فراهم شود.«
با این حــال آنچه که تا امــروز رخ داده بیانگر آن اســت که برنامه های 
سیاست گذار که البته مشــخص نیست صرفاً برای اهداف پوپولیستی بوده 
یا واقعیت داشــته، محقق نشــده و در ادامه نیز محقق نخواهد شد، چراکه 
با توجه به قیمت های اعلام شــده عمده خریداران خودروهای وارداتی افراد 
متمول خواهند بود که پیش از این نیز خریدار خودروهای خارجی بودند. بر 
این اساس با عرضه خودروهای وارداتی می توان گفت که مصرف کنندگان 
خودرو در بازار ایران به ســه دســته تقسیم می شــوند؛ عمده خریداران با 
توجــه به تمکن مالــی خود باید خودروهای داخلی کــه بین ۳۰۰ تا ۷۰۰ 
میلیون تومان قیمت دارند را بخرند. دسته دوم مصرف کنندگانی هستند که 
تمایلــی به خرید خودروی داخلی ندارند، امــا توان خرید خودروی وارداتی 
را هم ندارند. بنابراین به ســمت خرید خودروهای مونتاژی با قیمت هایی 
در محــدوده ۸۰۰ میلیون تا یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان ســوق داده 
می شــوند. دسته ســوم هم خریداران خودروهای وارداتی هستند که برای 
خرید این محصــولات باید در کمترین حالت ممکــن مبالغی بالای یک 

میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان بپردازند.
بنابرایــن بر خلاف برنامه ریزی و وعده های فراوانی که داده شــد، به نظر 
می رسد باید روی عرضه خودروهای وارداتی اقتصادی و رقابتی شدن بازار 
خودروی کشــور خط بطلان بکشیم و این سیاست را عملًا شکست خورده 

بدانیم.

خودروهای میلیاردی اقتصادی هستند؟ 

اقتصادی
شماره 4281

چهار شنبه 
24 آبان  1402
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در سند توسعه بخش تعاون پیش بینی شده است که سالانه 
ســهم تعاون در اقتصاد ملی ۲ درصد افزایش یابد، از این 
رو لازم اســت متولیان امر به منظور توسعه بخش تعاون و 
اصلاح قوانین مرتبط بــا آن همکاری و هم افزایی لازم را 

صورت دهند.
به گزارش ایسنا، مطابق سیاست های کلی اصل ۴۴، مقرر 
شــد تا پایان برنامه پنجم توسعه سهم تعاونی ها از اقتصاد 
کشــور به ۲۵ درصد برسد اما به دلایل متعدد از جمله نبود 
باور به بخش تعــاون، عدم اجرای قانون و برخی مصوبات 
آن، عــدم واگذاری ها با اولویت بخش تعاونی، دولتی بودن 
اقتصــاد و ... بخش تعاون نتوانســته به جایگاه واقعی خود 
دست یابد و آمارها سهم فعلی تعاون در اقتصاد را بین ۵ تا 

۸ درصد اعلام می کنند.
علیرغم ظرفیت هــای اقتصادی و اجتماعی بســیاری که 
بــه لحاظ قانونی برای توســعه و تقویــت بخش تعاون و 
ارتقای جایگاه آن در قوانین بالادســتی کشــور دیده شده 
است، آنطور که باید چشم انداز رونق بخش تعاون متناسب 
بــا ظرفیت های کیفی این بخش پیش نرفته و ســهم ۲۵ 
درصدی پیش بینی شــده بخش تعــاون در برنامه پنجم 
محقق نشــده اســت تا جایی که به اعتقاد کارشناسان در 

رسیدن بخش تعاون به این سهم غفلت شده است.
دولت سیزدهم با احیای سند توسعه بخش تعاون و تصویب 
اصلاحیه ســند،گام بزرگی در جهت اشتغالزایی و افزایش 

جایگاه تعاونی  ها در اقتصاد برداشت.
مهدی مسکنی ـ معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در این باره می گوید: در این سند تعداد دستگاه ها 
و وزارتخانه هــا برای مشــارکت در احیــای بخش تعاون 
افزایش پیدا کرده تا بخش تعاون به سهم ۲۵ درصدی خود 

در اقتصاد دست پیدا کند.
وی با بیان اینکه بر اساس این سند سالانه سهم تعاون در 
اقتصاد ملی باید ۲ درصد افزایش یابد، افزود: در گذشته به 
موضوع بخش تعاون در اقتصاد توجه نمی شــد ولی دولت 
ســیزدهم بار به زمیــن مانده اقتصاد مردمــی را بر دوش 
کشــید تا بتواند با احیای بخش تعاون به توسعه تعاونی ها، 

اشتغالزایی و صادرات آنها دست یابد.
در همین راستا مجتبی محلاتی  ـ فعال تعاونی در گفت وگو 
با ایســنا، با اشاره به مزیت های تشــکیل تعاونی در کشور 
اظهــار کرد: تعاون نســخه نجات بخش اقتصاد اســت و 
درصورتــی که باور و اعتماد بــه بخش تعاون به وجود آید 
علاوه بر کنترل تورم زمینه ایجاد اشــتغال در کشور فراهم 

می شود.
وی با بیان اینکه ظرفیت تحقق ســهم ۲۵ درصدی بخش 
تعــاون در اقتصاد ملی وجود دارد، از تشــکیل تعاونی های 
توسعه و عمران شهرستانی به عنوان یکی از راهکارها برای 

مردمی کردن اقتصاد نام برد.
محلاتی توزیع عادلانه ثروت و درآمد را از دیگر ویژگی های 
بخش تعاون برشمرد و گفت: توانمندسازی تعاونی ها برای 
رقابــت با دیگر بخش ها به منظور تصدی طرح های بزرگ 
و زیربنایی و اولویت واگذاری ها با بخش تعاون در افزایش 

سهم بخش تعاون موثر است.
این فعال تعاونی با بیان اینکه اقتصاد تعاونی موجب ایجاد 
عدالت اجتماعی می شود، گفت: تشکیل تعاونی های فراگیر 
و منطقه ای بر اساس مزیت های نسبی برای تصدی طرح ها 
و بنگاه های قابل واگذاری به تحقق افزایش ســهم بخش 

تعاون کمک می کند.
در حال حاضر ۱۰۱ هزار تعاونی فعال در کشــور مشــغول 
کار هســتند و ســهم فعلی بخش تعاون در اقتصاد بین ۵ 
تا ۸ درصد گزارش می شــود. بر اســاس قانــون اجرایی 
سیاســت های کلی اصل ۴۴، سهم ۲۵ درصد برای بخش 
تعاون در نظر گرفته شــده که لازمه رسیدن به این سهم، 

پیش بینی ظرفیت ها و بسترهای قانونی لازم است.
به گزارش ایسنا، با توجه به رویکرد جدی دولت در سپردن 
امور به دســت مردم و رشد و توســعه تعاونی ها و رویکرد 
وزیر تعاون نســبت به ارتقای ســهم بخش تعاون، انتظار 
می رود متولیان امر در اجرای اهداف پیش بینی شده برای 
توسعه بخش تعاون و اصلاح قوانین مرتبط با آن همکاری 
و هم افزایی لازم را صورت دهند و چشم انداز ارتقای سهم 

تعاون در اقتصاد را ترسیم کنند.

یک مقام سازمان امور مالیاتی از شناسایی یک فرار مالیاتی 
بزرگ توسط یک شرکت آهن فروشی به ارزش ۴۲۸ میلیارد 

تومان خبر داد.
به گزارش  ایســنا، وحید عزیزی ـ مدیرکل دفتر بازرســی 
مبارزه با فرار مالیاتی ســازمان امــور مالیاتی - اظهار کرد: 
براســاس اعلام اداره کل امور مالیاتی اســتان آذربایجان 
شــرقی پرونده فرار مالیاتی یک شرکت بزرگ که در زمینه 

آهن فروشی فعالیت می کرد در تبریز کشف شد.
وی افــزود: در این خصوص اداره کل مذکور در یک اقدام 
هدفمنــد و با همــکاری با نهاده های امنیتــی، نظارتی و 
اطلاعاتی، این شــرکت را که با ایجاد شرکت های صوری، 
زنجیــره ای کاذب و غیررســمی اقدام بــه کتمان فروش 

می کرده، مورد شناسایی قرار داد.
مدیرکل دفتر بازرســی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشــویی 
ســازمان امور مالیاتی کشور خاطرنشــان کرد: در اجرای 
بازرســی مالیاتی ۱۸۱ شــرکت مذکور در تاریخ ۱۶ اسفند 
۱۴۰۱ توســط واحد اجرایی امور مالیاتی استان مذکور پس 
از رســیدگی به اســناد و مدارک به دســت آمده، آن اداره 
کل اقدام به صدور اوراق تشــخیص متمم عملکرد، اوارق 
مطالبه متمم مالیات و ارزش افزوده ســنوات ۱۳۹۸ لغایت 
۱۴۰۰ کرده که جمــع مالیات آنها حدود مبلغ ۴۲۸ میلیارد 

تومان است.

  خبر
  

 تلاش برای افزایش سهم تعاون 
در اقتصاد

300 دستگاه 
خودروی النترا عرضه 

می شود

82 درصد
 افزایش صید ماهیان 
استخوانی در دریای خزر

17هزارتومان
 قیمت پیشنهادی 

هرکیلوگرم خرید گندم 

119هزار
 واحد طرح نهضت ملی 

مسکن عملیاتی شد

تیتر های 
کوتاه خبری

2میلیارد دلار
 زیان بزرگترین صندوق 

بازنشستگی سوئد

100درصد
 جهش فروش 

خودروهای انرژی جدید 
در چین

21 درصد
 خدمات دولتی کاملا 

الکترونیکی شدند

4میلیارد دلار 
تجارت ایران و چین 

در ۳ماه

13درصد
 جهش فروش 

خودروهای انرژی جدید 
در چین

16میلیون 
و200هزار مسافر
 رکورد جا به جایی 

12هزار
 واحد شاخص کل 
بورس ریزش کرد 

فرار مالیاتی 428 میلیارد تومانی از 
آهن  فروشی!

شــهرداری بستک در نظر دارد به اســتناد مجوز شورای محترم اسلامی شهر بستک نســبت به فروش آهن آلات اســقاطی از طریق مزایده اقدام نماید. متقاضیان می توانند جهت 

دریافت اســناد مزایده از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد ایران( به آدرس www.Setadiran.ir اقدام نموده و جهت کســب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های 

۳۱-۰۷۶۴۴۳۲۲۳۳۰ تماس حاصل نمایند. تضمین شــرکت در مزایده به مبلغ ۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال واریز به حســاب سپرده سیبا ۳۱۰۰۰۰۲۳۸۸۰۰۱ به نام شهرداری بستک و یا معادل 

آن ضمانت نامه بانکی می باشد. برندگان اول، دوم و سوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آن ها به ترتیب به نفع شهرداری بستک ضبط خواهد شد. شهرداری در رد یا 

قبول هر یک از پیشنهادها مختاراست. هزینه چاپ آگهی و هزینه کارشناسی قیمت گذاری نیز بر عهده برنده مزایده می باشد. سایر اطلاعات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج است.

مبلغ تضمین شرکت در مزایدهمقدار تقریبیشرح ردیف

100.000.000 ریال20 تنفروش آهن آلات اسقاطی1

با وجود ناترازی در تولید و مصرف برق کشــور، میزان قابل توجهی از برق 
تولیدی کشــور در صنعت فولاد کشــور صرف تولید محصولاتی شده که 

مازاد بر تقاضای بازار بوده و مستقیما به انبار رفته است.
به گزارش همشهری، شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
ایــران )توانیر( اعلام کرد: بر اســاس اطلاعــات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، موجودی انبار کارخانه های فولاد کشــور به دلیل نبود تقاضا برای 
محصول، با ۱۰۰ درصد افزایش به ۱۶.۱ میلیون تن رســید که برای تولید 

این میزان فولاد ۱۴.۵ تراوات ساعت برق مصرف شده است.
صنایع فولادی بزرگ ترین مصرف کننده انرژی در کشور هستند و آمارهای 
تأمین برق تابســتان نشان می دهد انرژی تأمین شده برای صنایع، امسال 

۲۷ درصد رشد داشته است.
طبق اعلام شــرکت توانیر، ارزش ۱۶.۱ میلیون تن فولاد دپو شده در انبار 

فولادسازان، ۸ میلیارد دلار است که در انبار کارخانه ها خاک می خورد.
اهمیت این مساله در این است که با وجود ناترازی تولید و مصرف در صنعت 
برق کشور و مشکلات قابل توجه این صنعت در دوران اوج بار به خصوص 
در فصل تابستان، ۱۴.۵ تراوات ساعت برق، صرف تولید محصولاتی شده 
که اصلا مجال ب قرارگرفتن در چرخه فروش و ارزش افزایی نداشــته اند و 

به دلیل نبود تقاضا، راهی انبارها می شوند.
این در حالی اســت که انرژی تأمین شده برای مردم در تابستان امسال با 
اجرای برنامه های مدیریت مصرف و فرهنگ سازی، نسبت به سال ۱۴۰۰ 
یک درصد کاهش یافته است؛ همچنین بیش از ۹۰ درصد برق اضافه تأمین 
شده در سال جاری نسبت به سال ۱۴۰۰ برای تولید بیشتر به مقصد صنایع 

هدایت شده است.
برآوردهــای توانیر حاکی از این اســت که اگر برق مصرف شــده، صرف 
صادرات می شــد، ۸۷ هزار میلیارد تومان درآمد ارزی برای کشور به همراه 

می آورد.

فولادسازان برق انبار کردند!

نظر به اینکه خانم آمنه مرزبانی به اســتناد ۲ فقره استشــهادیه محلی در خصوص پلاک ۴۶ فرعی از ۹- اصلی واقع در روســتای مغ بالابخش دو بندرعباس مدعی شده است که سند مالکیت ۲۳۹ سهم مشاع از ۴۶۷۸۹۵ 
ســهم ششــدانگ زمین مزروعی که به نام وی ثبت و سند مالکیت به شماره ۷۷۶۸۹۸ ســری ب / ۹۵ بنامش صادر گردیده سند مالکیت فوق به علت جابه جائی مفقود گردیده نامبرده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی 
نموده است لذا باستناد ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام میشود هر کس مدعی انجام معامله نسب به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در نزد خود میباشد بایستی از تاریخ انتشار آگهی 
ظرف مدت ده روز اعتراض خود راضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم واخذ نماید بدیهی است پس از انقضای مهلت قانونی مذکور و عدم وصول اعتراض و یا وصول اعتراض وعدم ارائه سند نسبت به صدور سند 
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اجتماعی

بطری های پلاستیکی سال های طولانی در طبیعت باقی 
می ماننــد که در این مدت به علت تابش نور خورشــید 
تجزیه و وارد منابع آب و خاک و در نهایت بدن انســان 
می شــوند. در راستای حفاظت از محیط زیست و سلامت 
انسان یکی از واحدهای صنعتی موفق به تولید موکت از 
این بطری ها شــد و توانست رتبه سوم سیزدهمین دوره 

جایزه ملی محیط زیست را کسب کند.
گروه جامعه ایرنا-  در زمان های نه چندان دور شاید سه 
تا چهار دهه گذشــته، از مقابل هر سوپرمارکتی که عبور 
می کردی حتما با جعبه های زرد و یا ســبز رنگی مواجه 
می شــدی که روی هم چیده شــده بودند و داخل آنها 
شیشــه های نوشابه زرد و ســیاه به هر عابری چشمک 
می زد، دلت برای باز کردن یکی از این شیشــه ها و آن 
صدای پااخ مانند پر می کشــید، اگر در کنارش هم یک 
تــی تاب بود که دیگر روزت کامل می شــد، اما اکنون 
دیگر از آن شیشــه ها خبری نیســت و اگر هم باشد به 

حدی کم است که دیگر به چشم نمی آیند.
اما جــای آن هیجان باز کردن در شیشــه نوشــابه را 
بطری های پلاســتیکی رنگارنگی گرفته که شــاید در 
نگاه اول جذاب باشند اما به مرور به بلایی برای طبیعت 
تبدیل شــدند که دیگر نه راه پس گذاشــته اند و نه راه 

پیش.
بطری های پلاســتیکی به حدی در زندگی بشر امروزی 
جا باز کرده اند که حتی تصور نبودنشــان هم غیرممکن 

به نظر می رسد.
اکنون همه می دانیم که کیســه های پلاســتیکی چه 
بلایــی بر ســر منابع آب و خاک و در نهایت ســلامت 
انســان می آورد اما همچنان دســت از سرشان بر نمی 
داریم و هر روز با دســتانی پر از انواع این کیســه های 
پلاستیکی و بطری های رنگارنگ وارد خانه هایمان می 
شویم، این در حالیست که عمر هر کدام از این کیسه ها 
حدود ۱۰ دقیقه است و بعد از آن به پسماندی خطرناک 

برای طبیعت تبدیل می شوند.
زمانی که پلاســتیک وارد طبیعت می شــود تجزیه آن 
چندین ســال طول می کشــد، اما در این مدت با تابش 
خورشــید مواد ســمی ســازنده آن وارد آب و خاک می 
 شــود و در نهایــت آلودگی محیط زیســت را به همراه 

دارد.
در این شــرایط، در دنیای امروز ضایعات پلاســتیکی به 
معضلی در زمینه آلودگی محیط زیست تبدیل شده است، 
گذشته از این در تفکیک آنها از مبدا و بازیافت هم بسیار 
ضعیف هستیم، بر اساس آمار سالانه حدود ۶ میلیون تن 
ضایعات پلاســتیکی در کشــور جمع آوری می شود که 

فقط ۸ درصد آن بازیافت می شود.
در ایــن میان بطــری های انــواع نوشــیدنی ها رایج 
تریــن زباله هــای تولیدی در راســتای پســماندهای 
پلاســتیکی اســت و به نظر می ســد با توجه به تغییر 
 مــدام ذائقه بشــر ، این بطــری ها روز به روز بیشــتر

شوند.
اگر با همین روند تولید و تنوع و سبک کُند بازیافت پیش 
رویم قطعا در آینده ای نه چندان دور، تمام دور و برمان 
را انواع بطری ها با رنگ ها و اندازه های مختلف خواهد 
گرفت، جدا از این میکروپلاســتیک ها با ورود به دریاها 
و اقیانوس ها ســلامت آبزیان و در نهایت انســان را به 
خطر می اندازند به طوری که ســازمان ایمنی و سلامت 
مواد غذایی اروپا در ســال ۲۰۱۶ نسبت به این موضوع 
هشدار جدی داد این در حالیست که بخش زیادی از این 
پلاســتیک ها و بطری ها هرگز به مراکز بازیافت نمی 

رسند و سالها در طبیعت باقی می مانند.
آمارها نشــان می دهد ســال به ســال بر حجم تولید 
پلاستیک در دنیا اضافه می شود به طوری که بر اساس 
اعلام انجمن تجاری پلاستیک اروپا ، در سال ۱۹۵۰ در 
دنیا چیزی حدود ۱.۵ میلیون تن پلاستیک تولید می شد 
که این عدد در ســال ۲۰۱۵ به ۳۸۱ میلیوین تن رسید و 
قطعا امروز بسیار بیشتر از این مقدار خواهد بود، بنابراین 
باید فکری عاجل برای این موضوع کرد وگرنه بشر میان 

غول پلاستیک ها گم می شود.
تولید موکت از بطری های پلاستیکی و دریافت رتبه 

سوم سیزدهمین دوره جایزه ملی محیط زیست
البته دنیا از چند ســال گذشــته به فکر چاره افتاد و راه 
نجــات را بر تفکیــک از مبدا و بازیافت آنها دانســته و 

بسیاری از کشورها تا حد زیادی هم موفق بوده اند.
در ایران هم تا حدودی تلاش شــده تا تفکیک از مبدا و 
سپس بازیافت انجام شود شاید آنطور که انتظار می رفت 
پیــش نرفت اما برخی نهادها و صنایع تا حدودی در این 

زمینه موفق بوده اند.
یکــی از نمونه های آن واحــد صنعتی الیاف زاگرس در 
خراســان رضوی است که موفق شــده از بطری های 
پلاســتیکی یکبار مصرف موکت تولید کند و برای این 
کار رتبه سوم سیزدهمین دوره جایزه ملی محیط زیست 

را دریافت کرد.
مشاور محیط زیست واحد صنعتی الیاف زاگرس در گفت 
و گو با خبرنگار محیط زیســت ایرنا گفت: پایه این واحد 
صنعتی بر بطری های پلاســتیکی است که در طبیعت 
رها می شود، در واقع کاری که این واحد انجام می دهد، 
فعالیتی محیط زیستی در راستای شعار سازمان بهداشت 

جهانی مبنی بر کاهش مصرف مواد پلاستیکی است.

معاون برنامه ریزی اداره کل داروی ســازمان غذا و دارو از 
رفــع کمبود مقطعی داروهای بیمــاران پیوندی، اعصاب و 

روان و هموفیلی در نیمه نخست سال جاری خبر داد.
به گزارش ایرنا از ســازمان غذا و دارو، ناصر هیراد با اشاره 
به آمار کمبودهای دارویی از ابتدای ســال تا مهر، افزود: با 
توجه به مشکلات تخصیص منابع ارزی در سال گذشته و 
ادامه مشکلات ریالی در ســه ماهه نخست سال جاری و 
سرریز کمبود اعتبارات بهمن، تعداد اقلام کمبود دارویی در 
خرداد به ۱۷۴ قلم رسید که با اقدامات صورت گرفته برای 
حل مشکلات ارزی حوزه دارو، تعداد کمبودها در تیر به ۸۱ 

قلم کاهش یافت.
وی افزود: آمپول فلوپنتیکســول، سرزایم، گلوسراز، فاکتور 
۸، پروپافنون، بتائین و اســپینرازا مهمترین داروهایی بودند 
که در ماه های گذشته با کمبود مواجه بودند که با اقدامات 

انجام شده کمبودهای آن رفع شد.
معــاون برنامه ریزی اداره کل داروی ســازمان غذا و دارو 
دربــاره تامین داروی فاکتور ۸ بیماران هموفیلی با اشــاره 
به تامین ۲۱۸ هزار عدد داروی فاکتور ۸ نوترکیب در سال 
۱۴۰۱، افــزود: در مرداد امســال ۹۶ هزار عدد تولید داخل 
و ۲۶ هزار عدد فاکتور ۸ از مســیر واردات تامین و کمبود 
این دارو رفع شــد؛ از ابتدای سال جاری تا امروز ۲۴۰ هزار 
عدد از این دارو )بیش از کل میزان ســال گذشــته( تأمین 

شده است.
وی در مــورد تامین داروی بیمــاران پیوندی نیز گفت: در 
سال گذشته هفت میلیون و ۲۰۰ هزار عدد سیکلوسپورین 
۲۵ میلی گرم بیماران پیوندی تأمین شده بود که از ابتدای 
امسال تا مهر )بازه هفت ماهه( بیش از هشت میلیون عدد 

از این دارو تامین و در سراسر کشور توزیع شده است.
هیراد در مورد تامین داروی بیماران متابولیک تصریح کرد: 
تامین داروی ایموگلوسراز بیماران متابولیک از سال گذشته 
با مشــکل مواجه شد اما در مهر امسال ۲ برند این دارو به 
اندازه مصــرف چهار ماه بیماران تأمیــن و کمبود آن رفع 

شده است.
وضعیت مناسب تامین داروهای اعصاب و روان

وی با اشــاره به وضعیت مناســب تامین داروهای اعصاب 
و روان، اضافــه کرد: ۵۰ هزار عدد داروی فلوپنتیکســول 
تزریقی تیر امسال تأمین شــده و مجوز واردات ۲۰۰ هزار 
عدد دیگر نیز صادر شده است همچنین سه میلیون عدد از 
داروی ماپروتیلین که در ســال گذشته دچار کمبود بود، در 

دسترس بیماران قرار دارد.
هیراد با اشاره به تغییر الگوی مصرف داروی IVIG پس 
از همه گیــری کرونا، گفت: اگرچه ایــن دارو برای درمان 
بیمــاران نقص ایمنی مصــرف دارد اما اخیــرا در درمان 
ناباروری و بیماری های دیگر نیز مورد استفاده قرار می گیرد 
و مصرف آن در کشــور به شدت بالا رفته است. از ابتدای 
امسال تا مهر ۲۷۵ هزار ویال IVIG تامین شده که میزان 

تامین آن به اندازه کل سال گذشته بوده است.
وی با اشــاره به اینکه کمبــود داروی متی مازول بیماران 
مبتــلا به تیروئید بــه دنبال مشــکلات ارزی و نقدینگی 
شــرکت ها ایجاد شده بود، گفت: اکنون یک شرکت داخلی 
مــاده اولیه را وارد و ایــن دارو را تولید کرده اســت و در 
روزهای آتی مقادیر مناســبی از این دارو در سراسر کشور 

توزیع و کمبود آن رفع خواهد شد.

معاون امــور جوانان وزیر ورزش و جوانــان در نامه ای به 
رییس مجمع جوانان سازمان همکاری اسلامی با محکوم 
کردن جنایات رژیم صهیونیســتی علیه مردم غزه خواستار 
تبیین و آگاهی بخشی نسبت به فلسطین در مجامع جوانان 
جهان اسلام شد که استقبال رییس مجمع جوانان سازمان 

همکاری اسلامی را به دنبال داشت.
به گزارش ایرنــا از وزارت ورزش و جوانان،  رییس مجمع 
جوانان سازمان همکاری اسلامی )ICYF( روز یکشنبه در 
پاسخ به نامه وحید یامین پور مبنی بر اقدامات مشترک علیه 
جنایات رژیم غاصب اســرائیل، ضمن تقدیر از پیشنهادات 
شــورای عالی جوانان ایران بر تقویــت همکاری با وزارت 

ورزش و جوانان ایران در موضوع فلسطین تاکید کرد.
طاها آیهان در پاســخ بــه این نامه که خواســتار تبیین و 
آگاهی بخشی نسبت به موضوع فلسطین در مجامع جوانان 
جهان اسلام با ارایه پیشنهاداتی به این مجمع شده بود، از 
مواضع شــورای عالی جوانان در موضوع فلسطین قدردانی 
کرد و ابتکارات شورای عالی جوانان ایران را گامی مهم در 
حمایت از آرمان فلسطین دانست؛ وی همچنین بر اقدامات 

مشترک دوطرف در موضوع فلسطین تاکید کرد.
در بخشــی از این نامه آمده است: نامه اخیر شما را که در 
آن بر تجاوزات فجیع رژیم صهیونیســتی به ملت فلسطین 
در هفــت دهه گذشــته و نیاز به میزبانــی از فعالیت های 
مختلف برای افزایش آگاهی در مورد ظلم و ستم سیستمی 
مســتمری که با آن روبه رو هستند، تأکید کرده اید، دریافت 
کردم. قبل از هر چیز، من از شورای عالی جوانان جمهوری 
اسلامی ایران به خاطر همه ابتکاراتش در حمایت از آرمان 

فلسطین تقدیر می کنم.
آیهان با ارایه پیشــنهادی مبنی بر تشــکیل یک جلســه 
حضوری یا آنلاین بــا وزارت ورزش و جوانان ایران برای 
بررســی بیشــتر این موضوع، تاکید کرد: به همین منظور 
همچنین بر اشتیاق خود برای ادامه تقویت روابط نهادی و 
همکاری با وزارت ورزش و جوانان جمهوری اسلامی ایران 

در هر موضوعی در مورد فلسطین تاکید می کنم.

     خبر
  

قدردانی رئیس مجمع جوانان سازمان همکاری 

اسلامی ازشورای عالی جوانان ایران؛

یامین  پور: موضوع فلسطین در مجامع 
جوانان جهان اسلام تبیین شود 
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سازمان غذا و دارو اعلام کرد؛

رفع کمبودهای دارویی بیماران 
پیوندی، اعصاب و روان و هموفیلی

یکی از چالش های اساســی اقتصاد کشــورها در دهه های 
اخیر،  به طــور عام نظام تأمین اجتماعــی و به طور خاص 
بحران مالی نهادهای بازنشســتگی بوده که این امر موجب 
شده که صندوق های بازنشستگی قادر به ایفای نقش موثر 
خود در تامین مالی سرمایه گذاری های خود نباشند و با توجه 
به نیاز مالی از بودجه عمومی،  بخشــی از توان دولت نیز در 

این زمینه کاهش پیدا کرده است.
گــروه جامعه ایرنــا - با توجه به اینکه نظام بازنشســتگی 
در کشــورهای توســعه یافته و در حال توسعه شاهد طیف 
گسترده ای از اصلاحات ســاختاری و پارامتریک بوده است 
اما در ایران وابســتگی صندوق های بازنشستگی به بودجه 
دولــت ابعاد گســترده تری پیدا کرده و همیــن موضوع به 
مساله ای نگران کننده از منظر مدیریت و راهبری صندوق ها 
و مدیریت کلان کشور با مسئولیت تامین کسری منابع مالی 

تبدیل شده است.
نگاهی به اطلاعات موجود صندوق های بازنشستگی کشور 
نشان می دهد که نظام بازنشســتگی با چالش هایی روبه رو 
اســت که شــرایط اقتصاد و اجتماعی کشــور به آن روند 
صعودی بخشیده و نســبت جمعیت سالمند و افزایش امید 
به زندگــی و کاهش نرخ باروری نیز روند کاهش نســبت 

پشتیبانی صندوق های بازنشستگی را ممکن کرده است.
شاید مهمترین مسایل در زمینه مشکلات مالی صندوق های 
بازنشســتگی به دلیــل ضعف در نظام اقتصــادی، تحمیل 
هزینه های ناشــی از تورم، نرخ بالای بیکاری و در پی آن 
کاهش میزان ورودی صندوق ها یعنی بیمه شــدگان جدید و 
افزایش خروجی ها یعنی بازنشســتگان و در نهایت کاهش 
ضریب پشــتیبانی باشــد. البته قوانین و مقررات مربوط به 
سن و سابقه بازنشستگی، محاسبه مزایا، و بازنشستگی های 
پیش از موعد بی تاثیر نیســت زیرا همه این مساله ناترازی 
در تعادل منابع و مصارف نهادهای بیمه ای در کشــور را به 

وجود آورده است.
همــه ایــن مــوارد باعــث شــده کــه اکنــون عملکرد 
بازنشستگی برای تامین  ســرمایه گذاری های صندوق های 
مالی و تعهدات خود به اندازه میزان ذخایر در راستای ایفای 
تعهدات قابل قبول نباشد؛ بنابراین باید سیاست گذاری ها در 
حوزه بیمه اجتماعی و بازنشســتگی به همراه تدابیری برای 
پایداری این صندوق ها و استمرار ارائه تعهدات و خدمات در 
قبال افراد تحت پوشش با رعایت الزامات علمی و محاسبات 

بیمه ای همراه باشد.
دلایل بروز مشکلات در صندوق های بازنشستگی

پایداری منابــع مالی صندوق های بازنشســتگی مهمترین 

بحــران در نظام بیمه اجتماعی اســت. قوانین غیرمتکی به 
محاســبات بیمه ای و تحمیل بیمه هــای یارانه ای »بدون 
تامین منابع« به صندوق های بازنشستگی، استقرار نداشتن 
نظام چندلایه بیمه ای، تناســب نداشتن بین امید به زندگی 
و ســن بازنشستگی در کشور، روند فزاینده نسبت سالمندی 
در کشــور، تنوع بی قــواره در قواین و مقــررات بیمه ای و 
خدمــات آنها، وجــود تبعیض های درون یــک صندوق و 
نادرست  بازنشســتگی، سیاســت گذاری  بین صندوق های 
در تشویق اشتغال در مشــاغل سخت و زیان آور، مخدوش 
شــدن چندجانبه گرایی در نظام بازنشستگی، ضعف در نهاد 
سیاست گذار در حوزه تامین اجتماعی و مدیریت صندوق ها 
و ســرمایه گذاری آنهــا و مداخلات سیاســی در انتصابات، 
نوســانات اقتصادی و پیامدهای زیان بــار آن بر حوزه های 
بیمــه ای و توان پایین دولــت در ایفای تعهــدات و تادیه 
بدهی هــا یه صندوق های بازنشســتگی از مهمترین دلایل 

بروز این مشکلات است.
با این وجود گســترش مشاغل غیررســمی و موقتی سازی 
قراردادهای کار، تناســب نداشتن و تعادل در توزیع یارانه ها 
و تعهدات بیمه ای دولت ناشی از قوانین الزام آور بدون توجه 
به توان مالی دولت و استحقاق ســنجی و ضعف در استقرار 
بیمه اجتماعی پایه فراگیر از دیگر مشــکلات حوزه بیمه ای 
به شــمار می رود که علاوه بر تشــدید بحران صندوق های 
بازنشستگی، باعث شده که بخشی از جامعه شاغلان کشور 
بــا وجود قوانینی همچــون ماده ۲۹ قانون اساســی برای 
 پوشش بیمه این افراد، از پوشش بیمه پایه اجتماعی محروم 

هستند.
راهکارهایی برای حل چالش های صندوق های بازنشستگی

مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی در گزارشی، 
راهکارهای تقنینی،  نظارتی یا سیاســتی را برای حل چالش 
های صندوق های بازنشستگی ارایه کرده است؛ اصلاحات 
ساختاری شــامل تقویت نهاد سیاست گذار، تقویت یا ایجاد 
نهــاد تخصصــی و تنظیم گر بیمــه ای با رویکــرد تقویت 

تنظیم گــری و چندجانبه گرایی،  اصلاح ســاختار قوانین و 
مقررات صندوق های بازنشســتگی مبتنی بر اســتقرار نظام 
چندلایه بیمه ای و اصلاح ســاختار بودجه با رویکرد ایفای 

تعهدات و تادیه بدهی دولت به صندوق بازنشستگی است.
همچنین افزایش ســن بازنشستگی متناســب با سن امید 
به زندگی بــه صورت تدریجــی، اصلاح نحوه محاســبه 
حقوق بازنشــتگی به صوت تدریجی، تغییر نرخ مشــارکت 
ســهم دولت، بیمه پرداز و کارفرما در سطوح بالاتر حقوقی 
با رویکرد افزایش مشــارکت فرد مبتنی بر اســتقرار نظام 
چنــد لایــه بیمــه ای، تغییر قوانیــن برای دشــوار کردن 
بازنشســتگی های پیش از موعد، پوشــش بیمه افراد بدون 
پوشــش بیمه اجتماعی با مشــارکت فرد و از طریق آزمون 
وســع،  حذف معافیت های بیمه ای،  ایجاد زمینه های قانونی 
الزام برای پوشش بیمه کارفرمایان و شاغل مشاغل پلتفرمی 
از مهمترین اصلاحات بــرای کاهش بحران صنندوق های 
 بازنشســتگی و ایفــای تکالیــف دولت در حــوزه بیمه ای 

است.
نظام رفاهی ایران متکی به بیمه های اجتماعی است

بــا توجه به اینکــه نظام رفاهی ایران متکــی به بیمه های 
اجتماعی اســت، بنابراین هرگاه به موضوع انسجام بخشی 
یا اصلاحات و بازآرایی نظــام جامع رفاه و تامین اجتماعی 
پرداخته شــده نظام بیمه و بازنشســتگی در کانون آن قرار 
داشته است و این موضوع در قانون ساختار نظام جامع رفاه 
و تامین اجتماعی و سیاســت های کلــی تامین اجتماعی به 
طور کامل مشــهود است. اکنون نیز بار اصلی پوشش نظام 
تامین اجتماعی و حوزه های سه گانه آن به عهده نظام بیمه 
و بازنشستگی کشور است و دیگر حوزه ها در جایگاه مکمل 

قرار دارند.
بنابراین همین موضوع باعث تحمیل فشــارهای مضاعف 
بیرونی و انتظارات مرتبط با تامین اجتماعی به حوزه بیمه ای 
شــده است به گونه ای که وظایف ســایر نهادهای فعال در 
حــوزه تامیــن اجتماعی در بخش های حمایتــی و امدادی 
نیز به نهادهای بیمه گر اجتماعی تحمیل شــده است و این 
مشکلات نیز به چالشــی برای صندوق های بیمه ای تبدیل 

شد.
نظام بیمه ای »مشــارکتی« در کشــور به دو دسته صندوق 
های اصلی شــامل چهار صندوق یا ســازمان مانند تامین 
اجتماعی، صندوق بازنشســتگی کشــوری، سازمان تامین 
اجتماعــی نیروهای مســلح و بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روســتاییان و عشــایر و صندوق های اجتماعی شامل ۱۴ 

صندوق صنفی و اختصاصی است.

براساس آخرین اطلاعات مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی؛

صندوق های بازنشستگی چه چالش هایی دارند؟

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان 
غذا و دارو با اشــاره بــه اینکه زمان تامین 
داروی بیماران خاص بســیار حیاتی است، 
گفت: داروهای تک نســخه ای تا پیش از 
این در مدت ۴ ماه تامین می شد اما اکنون 
بیمــاران بدون نیاز به مراجعه حضوری می 
توانند داروی خود را ظــرف مدت ۱۰ روز 

تهیه کنند.
به گزارش ایرنا از وزارت بهداشــت، محمد 
پیکان  پور با اشاره روند تهیه داروهای تک 
نسخه ای اظهار کرد: داروهای تک نسخه 
ای داروهایی هستند که در فهرست دارویی 
کشــور قــرار ندارند و در مــوارد خاص در 
صورت تشــخیص پزشک متخصص برای 

برخی بیماران تجویز می شوند.

وی افــزود: این داروها تا پیــش از این به 
صــورت مــوردی و از طریــق مراجعه به 
ســازمان غــذا و دارو، ثبت درخواســت و 
ارائــه مدارک، طــرح در کمیتــه ماده ۹، 
معرفی به شــرکت واردکننــده)در صورت 
تاییــد در کمیتــه( و پرداخــت ۵۰ درصد 
قیمت تمام شــده دارو به شرکت، وارد می 
شــد که ممکن بود فرآینــد واردات دارو تا 
۴ ماه به طول بینجامد و چه بســا با تاخیر 
به دســت بیمار برســد که حتی در بعضی 
 از موارد متاســفانه زمان درمان از دســت

می رفت.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان 
غذا و دارو اظهار داشت: با اقدامات صورت 
گرفته در اداره کل دارو، نیاز ســالانه کشور 

بــه داروهای تک نســخه ای احصا و این 
داروها به صورت یکجا ســفارش گذاری و 

تامین شد.
پیکان پــور ادامه داد: همچنیــن با ایجاد 
زیرســاخت لازم، امکان ثبت درخواســت 
https:// خدمــت  ســامانه  طریــق  از 

khedmat.fda.gov.ir مهیا شده است 
و بیماران در هر نقطه از کشــور می توانند 
مدارک پزشکی خود را در سامانه بارگذاری 
کرده و پــس از تایید آن، ظــرف ۱۰ روز 
داروی خود را از داروخانه  های تعیین شده، 

تحویل بگیرند.
دارو  و  غــذا  ســازمان  داروی  مدیــرکل 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه داروهای 
تک نســخه ای به صورت یکجا تامین می 

شــود، میانگین قیمت ســبد داروهای تک 
نسخه ای ۴۰ درصد کاهش یافته است؛ به 
طور مثال یک نــوع دارو تا پیش از این با 
هزینه ۵۶ یورو تامین می شــد اما درحال 
حاضر با ۱۹ یورو)برند اصلی( برای بیماران 

قابل دسترس است.
به گزارش ایرنا، داروهای تک نســخه ای 
داروهایی  خــاص(  یا  تخصصی  )داروهای 
هستند که توسط پزشکان بر اساس نیازهای 
خاص بیمار تجویز می شوند و تنها با نسخه 
پزشــکی قابل تهیه و مصرف هستند. این 
داروها معمولًا برای درمان شرایط پزشکی 
تجویز  بیماری هــای خاصــی  یــا   خاص 

می شوند.
اکنــون برخی داروخانه ها از جمله ۱۳ آبان 
مرجع اصلی فروش داروهای تک نسخه ای 

به شمار می روند.

زمان تامین داروهای تک نسخه ای به ۱۰ روز کاهش یافت 

رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و 
توسعه مشارکت های مردمی گفت: مدارسی 
که شــهریه های خارج از عــرف از والدین 
دریافت کرده اند، باید تا پایان سال تحصیلی 

مبلغ را به خانواده ها بازگردانند.
به گــزارش ایرنا، معمولا شــهریه مدارس 
غیردولتی پیش از زمان ثبت نام ها به صورت 
الگو و براساس شرایط و شاخص های سازمان 
مدارس غیردولتی محاسبه و به مدارس اعلام 
می شــود و مدارس نباید بیش از مبلغ تعیین 
شده، هزینه ای از خانواده ها دریافت کنند اما 
در این میان برخی از مدارس شــهریه هایی 
خــارج از عرف را به والدیــن اعلام کرده اند 
که این میزان گلایه و انتقادات خانواده ها را 

ایجاد کرده است.
در این راســتا، احمد محمودزاده در گفت وگو 
با خبرنگار گروه جامعه ایرنا درباره چگونگی 
بازگرداندن شــهریه های خــارج از عرف در 
مدارس غیردولتی به والدین، اظهار داشــت: 
در زمینه تخلف شــهریه ای اولین اقدام این 

است که شــهریه به خانواده ها برگردد؛ اگر 
مدارس این  اقدام را انجام ندهند و این روند 
دریافت شــهریه خارج از عرف ادامه داشته 
باشد، مجبور به تعطیلی مدرسه می شویم که 
البته این کار را انجام دادیم و دو مدرســه در 

چند وقت اخیر تعطیل شد.
وی افزود: یک مجموعه حدود ۴۰ مدرسه ای 
هم در کشــور وجود دارد که قول داده اند که 
شــهریه را بازگردانند و به آنهــا هم اعلام 
کردیم که اگر مبلغ بــه خانواده ها بازنگردد، 

مدرسه به سمت تعطیلی می رود.
معاون وزیــر آموزش و پــرورش ادامه داد: 
مدارس تا پایان ســال تحصیلی باید شهریه 
خارج از عــرف را به خانواده ها برگردانند، در 

این راســتا مبالغ متفاوت است به طور مثال 
شهریه در مدرســه ای باید ۳۷ میلیون باشد 
اما مدرســه ۵۵ میلیون اعلام کرده بود که 

باید برگردانده شود.
محمــودزاده درباره چگونگی بازگشــت این 
مبلغ بــه خانواده ها، عنوان کرد: این موضوع 
هم متناســب با نظــر اولیا باید بــه توافق 
برســند البته شهریه را والدین یکجا پرداخت 
نمی کننــد و رونــد پرداخت شــهریه تا آخر 
ســال تحصیلی ادامه دارد، در بیشتر مدارس 
شهریه های خارج از عرف گفته شده و منتظر 
هســتند تا خانواده ها پرداخت کامل را داشته 
باشــند بنابراین می توان در این خصوص با 

خانواده ها توافق کنند.

رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و 
توسعه مشارکت های مردمی گفت: مدارسی 
که شــهریه های خارج از عــرف از والدین 
دریافت کرده اند، باید تا پایان سال تحصیلی 

مبلغ را به خانواده ها بازگردانند.
به گــزارش ایرنا، معمولا شــهریه مدارس 
غیردولتی پیش از زمان ثبت نام ها به صورت 
الگو و براساس شرایط و شاخص های سازمان 
مدارس غیردولتی محاسبه و به مدارس اعلام 
می شــود و مدارس نباید بیش از مبلغ تعیین 
شده، هزینه ای از خانواده ها دریافت کنند اما 
در این میان برخی از مدارس شــهریه هایی 
خــارج از عرف را به والدیــن اعلام کرده اند 
که این میزان گلایه و انتقادات خانواده ها را 

ایجاد کرده است.
در این راســتا، احمد محمودزاده در گفت وگو 
با خبرنگار گروه جامعه ایرنا درباره چگونگی 
بازگرداندن شــهریه های خــارج از عرف در 
مدارس غیردولتی به والدین، اظهار داشــت: 
در زمینه تخلف شــهریه ای اولین اقدام این 
است که شــهریه به خانواده ها برگردد؛ اگر 
مدارس این  اقدام را انجام ندهند و این روند 
دریافت شــهریه خارج از عرف ادامه داشته 
باشد، مجبور به تعطیلی مدرسه می شویم که 
البته این کار را انجام دادیم و دو مدرســه در 

چند وقت اخیر تعطیل شد.
وی افزود: یک مجموعه حدود ۴۰ مدرسه ای 
هم در کشــور وجود دارد که قول داده اند که 

شــهریه را بازگردانند و به آنهــا هم اعلام 
کردیم که اگر مبلغ بــه خانواده ها بازنگردد، 

مدرسه به سمت تعطیلی می رود.
معاون وزیــر آموزش و پــرورش ادامه داد: 
مدارس تا پایان ســال تحصیلی باید شهریه 
خارج از عــرف را به خانواده ها برگردانند، در 
این راســتا مبالغ متفاوت است به طور مثال 
شهریه در مدرســه ای باید ۳۷ میلیون باشد 
اما مدرســه ۵۵ میلیون اعلام کرده بود که 

باید برگردانده شود.
محمــودزاده درباره چگونگی بازگشــت این 
مبلغ بــه خانواده ها، عنوان کرد: این موضوع 
هم متناســب با نظــر اولیا باید بــه توافق 
برســند البته شهریه را والدین یکجا پرداخت 

نمی کننــد و رونــد پرداخت شــهریه تا آخر 
ســال تحصیلی ادامه دارد، در بیشتر مدارس 
شهریه های خارج از عرف گفته شده و منتظر 
هســتند تا خانواده ها پرداخت کامل را داشته 
باشــند بنابراین می توان در این خصوص با 

خانواده ها توافق کنند.

معاون وزیر آموزش و پرورش:

شهریه های خارج از عرف تا پایان سال تحصیلی به خانواده ها بازگردانده شود 

دستورالعمل نوین خودکنترلی و خوداظهاری بهداشتی مراکز و اماکن عمومی ابلاغ شد
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نماینده حزب که از مرکز آمده بود راجع به پیشــرفت شهرها و طرق مختلف 
مبــارزه با بیکاری و اثر کمک های دولــت در انجام این امر صحبت می کرد: 
»اگــر نظر بنده را بخواهید معتقدم تنها با کمک های دولت می توان بیکاری 
را از شهرها ریشــه کن کرد.« یعقوب آقا یکی از معتمدین شهر که تابه حال 
ساکت و آرام در گوشه ای نشسته بود گفت: »بنده با فرمایشات شما مخالفم... 
بر فرض که دولت همتی بکند و توی این شهر یک کارخانه راه بیندازد. این 
کار دردی دوا نمی کند... علتش هم خیلی واضحه... اولًا فقط شهر ما نیست 
که مردمش بیکارند، مردم تمام شــهرها به این درد مبتلا هســتند، در ثانی 
دولــت مگر چقــدر بودجه داره؟... اگر به هر نفر مــردم مملکت ما یک لیره 

کمک بکنند خزانه دولت خالی میشه.«
آقای صالح تاجر بزرگ پارچه حرف هــای یعقوب آقا را تصدیق کرد: »حق با 
شماست یعقوب آقا، ما باید اول بنشینیم دور هم حرف هامونو بزنیم و ببینیم 
چــی می خواهیم! باید یک فکر اساســی بکنیم و الا کمک های دولت مثل 
قرص مُســکن اســت که برای چند دقیقه درد را آرام می کند و بعد از مدتی 

دوباره درد شروع میشه!«
آقا رضا کارمند بازنشسته گفت: »مگر دوباره یک فرمانداری مثل آقای حلمی 

بیاد تا شهر ما را آباد بکنه...«
همه ی حاضران حرف آقا رضا را تصدیق کردند:

»واقعاً که یک انسان به تمام معنا بود...«
»انسان چیه...ملائکه، فرشته بود...یادش بخیر...«

»موقعی که اون فرماندار بود آدم بیکار تو شهر پیدا نمی شد.«
»زمــان فرمانــداری آقای حلمــی از کثرت کار وقت نداشــتیم ســرمان را 

بخارونیم...«
»واقعاً هم آقــای حلمی مرد بزرگی بود... ســاختمان نیمه تمام اداره ثبت و 
احوال را تمام کرد، ســاختمان فرمانداری را ســاخت، پارک نیمه تمام شهر و 
تمام آثار و ابنیه باارزشــی را که داریم در زمان فرمانداری این مرد وطن پرست 

به وجود آمد...«
نماینده حزب که از شــدت ابراز احساسات حاضرین نسبت به فرماندار سابق 
حسودیش شده بود پرسید: »چند وقت پیش آقای حلمی فرماندار اینجا بود؟«

آقای صالح جواب داد: »ســالش یادم نیست...همین قدر می دانم قبل از اون 
ما هیچی نداشتیم.«

یادش بخیر یادمه مثل امروز جلســه ای داشــتیم...اون روزها هم توی شهر 
بیکاری زیــاد بود...مردم از بیــکاری و بی پولی رنج می بردند. توی جلســه 
تصمیــم گرفتیم از دولت کمک بخواهیــم. احتیاجاتمان را روی یک طومار 
بزرگ نوشــتیم. من و چند نفر مأمور شــدیم طومار را به آنــکارا ببریم و به 

نخست وزیر بدهیم...
نخست وزیر وقتی طومار خواسته های ما را دید و حرف های ما را شنید گفت: 
»که این طور؟! شــما می خواهید شــهرتان را آباد کنیــد... می خواهید فقر و 
بیکاری را از شــهرتان ریشــه کن کنید؟!«. ما همه به علامت تأیید سرمان را 

حرکت دادیم...
نخست وزیر پرسید: »چی می خواهین بهتون بدم؟«

یکی از ما فوری جواب داد: »قربان یک کارخانه برامون درست کنین... برامون 
مدرسه بسازین.« سومی: »دکتر و دوا و بیمارستان بهمون بدین...«

نخســت وزیر خندید و جــواب داد: »اگر براتون کارخانه تأســیس کنیم برق 
ندارین... اگر دکتر براتون بفرســتیم بیمارســتان ندارین... اگر مدرسه بسازیم 
معلم از کجا بیاوریم؟. به جای همــه این ها یک فرماندار بهتون میدم که در 

دنیا لنگه نداره!...«
بعد هم بدون اینکه منتظر جواب ما باشــد یادداشتی برای وزیر کشور نوشت 

و به دست من داد...
یادداشــت را بردیم پیش وزیر کشــور... اونم بعد از اینکه نامه را خواند مدتی 
ســرش را حرکت داد و گفت: »خیلی خوبه...پس شــما هــم تصمیم دارید 
شهرتان را آباد کنید؟ بهتون تبریک میگم از خوب راهی وارد شدین. امیدوارم 
ســایر هم وطنان ما هم از این اقدام شما سرمشــق بگیرند... یک فرمانداری 

براتون می فرستم که از هزارتا کارخانه بهتر میتونه به شما خدمت کنه...«
آنگاه مثل فروشــنده ای که می خواهد تراکتور کهنه ای را به مشــتری قالب 
کند شــروع به تعریف و تمجید از آقای حلمی کــرد و گفت: »آقای حلمی 
برای شهرهایی که درحال توسعه هســتند فرماندار ایده آلیه... مرد باهوش و 
با انضباطیه. مشــکلات را به آســانی حل میکنه و در برابر معضلات خم به 

ابرو نمیاره!«
 ما همه ســرتاپا گوش شده بودیم، نفس از کسی درنمی آمد، انگار زبانمان را 
قورت داده بودیم... آقا مرتضی را که همه تان می شناســین چقدر آدم ساده 
لوحیــه؟ چون از حرف های آقای وزیر کشــور چیزی نفهمیده بود به گمانش 
که آقای وزیر می خواهد یک نوع کارخانه به ما بدهد خیلی خونســرد و آرام 
پرسید: »ببخشــین قربان...اینو که تعریف می کنید با گازوئیل کار میکنه یا 

با بنزین؟...«
هیئت اعزامی خنده شــان گرفت...هر کاری می کردند نمی توانســتند جلوی 

خودشان را بگیرند...
- نماینده حزب پرسید: »عوضش کردند؟«

- نه خیر، ولی عمرش زیاد دوام نمی کرد و پس از سه سال به علت افراط در 
اســتعمال قرص های مسکن و شب نخوابی درگذشت. به همین جهت است 
که بنده عرض می کنم کمک دولــت فایده نداره و موقتیه... به جای هر نوع 
کمکی خواهشــمندیم برای ما یک فرماندار مثل آقای حلمی بفرستید حتی 
بهتره شــهردار را هم که می فرســتند مریض و پیر و ازکارافتاده باشد! با این 
ترتیب کارها بهتر به جریان می افتد! و الا با کاغذبازی و در انتظار برنامه های 
عمرانی دولت خمیازه کشــیدن نه شــهرها را آباد می کنــه، نه بی کاری را 

می شود ریشه کن کرد!!!

راه جلوگیری از بی کاری!
نوشته ی: عزیز نسین - ترکیه

ترجمه ی: رضا همراه

اثر: پائولو لومباردی

کاریکاتور: »شاهدان صرفاً عینی!« 

ســال ها پیش برای پیدا کردن کار به هالیوود رفتم. 
علت این ســفرم یک آگهی اســتخدام در روزنامه ی 

»نیویورک تایمز« بود با این شرح:
» جوانکی، به صورت نیمه وقت برای کارگردانی فیلم 
کلئوپاترا اســتخدام می شود«. در همین سفر بود که 
به یک میهمانی راه پیدا کــردم.... و در همان جا با 
یک تهیه کننده ی بزرگ هالیوود آشــنا شــدم که با 
من درباره ی یک کار صحبت کرد. طرح شــان این 
بود که از روی سیســتم »ده دهیِ دووی« یک فیلم 
کمدی موزیکال عظیم سینماسکوپ بسازند و از من 

می خواستند این طرح شان را راه اندازی کنم.
قبل از آن به عنوان نویســنده در نیویورک کار کرده 
بــودم. یک برنامه ی تلویزیونــی به نام »طلاق غیر 
منتظره« نوشــته بودم. در این برنامه، هر هفته یک 
زن و شوهر را که از زندگی مشترک شان کاملًا راضی 
بودند از میان تماشــاچیان انتخاب و کاری می کردیم 
که طی برنامه، کارشان به طلاق بکشد. از بحث دور 
افتادیم؛ کار پیشنهادی در آن میهمانی را به من دادند.

برای مراجعه بــه دفتر تهیه کننــده، راه افتادم. وارد 
ساختمان شــدم و به داخل آسانسور رفتم. آسانسور، 
خالیِ خالی بود، و هیچ دکمــه ای روی دیواره ی آن 
نصب نشــده بود. مأمور آسانسوری هم وجود نداشت. 
ماتم برده بود. ناگهان صدایی به گوشــم رســید که 
گفت:» لطفاً طبقه مورد نظرتــان را اعلام فرمایید.« 
دور و برم را نگاه کردم، نه چیزی را دیدم، نه کســی 
را. صدا تکرار کرد: »لطفاً طبقه مورد نظرتان را اعلام 
فرمایید.« پاک قاطی کــرده بودم. اصولًا هر وقت از 
چیزی هــول می کنم ، کنترل عضلاتم را از دســت 
می دهم. گیج، این طرف و آن طرف را نگاه می کردم 
که یک مرتبه چشــمم به ایــن اطلاعیه افتاد که در 
آسانسور نصب شــده بود: »این آسانسور با صدا کار 
می کند. لطفاً طبقه ی مورد نظر خود را با صدای بلند 
اعلام کنید، آسانسور شما را به همان جا خواهد برد.« 

بنابراین با صدای رسا گفتم:
»طبقه سوم خواهش می کنم.«

 در، بسته شد و آسانســور به طرف بالا حرکت کرد. 

وســط راه به این نکته فکر کــردم که لهجه ی من 
نیویورکی دِبش بود در حالی که آسانســور به لهجه 
ی انگلیســی تر و تمیزی صحبت می کرد. وقتی از 
آن پیاده شــدم و به طرف راهرو راه افتادم حس کردم 
آسانسور چیزی گفت. برگشتم ببینم چی گفته، ولی 
برگشــته بود پایین. اصلًا دلم نمی خواســت با یک 

آسانسور دهان به دهان بشوم، آن هم در هالیوود.
تا این جای قضیه را داشــته باشــید تا مسئله اصلی 
را خدمت تان عرض کنــم. بنده هیچ وقت رابطه ی 
حســنه ای با وسایل مکانیکی نداشته ام. با هر شیئی 
که نتوانم با آن بحث یا به آن محبت کنم مشــکل 
دارم. بــه عنوان مثال ســاعتی دارم که عقربه هایش 
خلاف عقربه های ساعت حرکت می کند. یا »توستر« 
ی دارم کــه نــان را به این طــرف و آن طرف تکان 
می دهد و آن را می ســوزاند. از دوش حمامم که واقعاً 
متنفرم. اول او از من خوشش نیامد، بعد این احساس 
متقابل شد. کافی اســت وقتی دارم دوش می گیرم، 
یک نفــر دیگر در یک نقطه دیگــر آمریکا بخواهد 
دوش بگیــرد. دوش بنده خشــک اش می زند و من 
مجبور می شــوم نامم را نصفه کاره رها کنم و از زیر 
آن بپــرم بیرون. یک روز هــم ۱۵۰ دلار دادم و یک 
ضبط صوت خریدم. هر وقت می خواســتم صدایم را 
ضبط کنم ، هر چه که می گفتم ، ضبط صوت جواب 

می داد:» می دانم بابا، می دانم«!
بد نیســت دوربین پولارویدم را هم به شــما معرفی 
کنــم . اوایل که آن را خریده بودم هر عکس را ظرف 
دو دقیقه ظاهر شده بیرون می داد. کم کم این مدت 
به ۵ دقیقه افزایش یافت. مدتی که گذشــت، بعد از 
گرفتن هر عکس، این یادداشــت را از شکاف خودش 
بیرون می داد:» بــرای دریافت عکس خود، لطفاً فردا 
مراجعه کنید«! یک دســتگاه برنزه شدن هم دارم که 

هر وقت زیرش دراز می کشم، رویم آب می پاشد.
 ســال ها پیش، یک شــب که در خانــه تنها بودم 
اعلام جلســه کردم و همه وســایلم را به شرکت در 
آن فراخوانــدم. همه ی چیزهایم ، از جمله تلویزیون، 
توستر، ساعت و همزن را در اتاق نشیمن جمع کردم 

و به تک تک آنها گفتم:

 «

همه چیز را می دانم و از همه تان می خواهم دســت 
از ایــن کارهایتان برداریــد.« .... خیلی قاطع با آن ها 
صحبت کردم و بعد هر کدام را برگرداندم سر جایشان. 
احســاس خوبی به من دســت داد. احساس قدرت 
می کردم. دو روز بعد تلویزیون تماشا می کردم که یک 
مرتبه تصویر آن شــروع کرد به بالا و پایین رفتن. از 
آن جایی که معمولًا قبل از هر درگیری فیزیکی، اول 
سعی می کنم با طرف حرف بزنم ، به طرف تلویزیون 
رفتــم و گفتم:» فکر کرده بــودم اختلافات مان را با 
حرف حــل کرده ایم«. ولی گوشــش بدهکار نبود و 
تصویر را همین طور بــالا و پایین می برد. این جا بود 
که چــاره ای ندیدم جز درگیری فیزیکی و کوباندن بر 
ملاجــش. از زدنش لذت می بــردم، آن هم چه زدنی. 
دخلش را آوردم، با لگــد کوبیدم به صفحه اش، همه 
دکمه هایــش را خرد کردم و آنتن بالای ســرش را از 
جا کندم )این کار آخرم راســت شــب بعد، در خواب 
هم دیدم( اگر بدانید چه احساس خوبی به من دست 

داده بود....
داغانش کردم: پیروزی انسان بر ماشین.

دو روز بعد باید به دندانســازی می رفتم....پس از ورود 
به ساختمان بلندی که در منطقه ی اعیان نشین قرار 

داشت، وارد آسانسوری شدم که با صدا کار می کرد.
 صدای آسانســور گفت:» لطفاً طبقــه مورد نظرتان 
 را اعــلام فرماییــد«. گفتــم:» طبقه ی شــانزدهم

لطفاً«.
آسانســور تکانی به خــود داد و راه که افتاد، گفت:» 
ببخشید، شــما همان کسی هستید که به تلویزیون 
لگــد زدید؟« و بعد از این که مرا چند بار بالا و پایین 
بــرد ، به طبقه زیرزمین رفت و در حالی که به بیرون 

پرتم می کرد کلی بد و بیراه نثارم کرد.
 مهم ترین اتفاقی که در این زمینه برایم افتاد مربوط 
می شــود به روزی که مادرم گفــت پدرم را بعد از ۱۲ 
ســال کار در یک شــرکت، اخراج کرده اند و جای او 
یک »ربُات« گذاشته اند که گویا همه ی وظایف پدرم 

را بهتر از او انجام می داد.
نکتــه ی جالب این اســت که مادرم تأمــل را جایز 

ندانست و یکی از آن »ربات «ها خرید!

جنگ من با ماشین
نوشته ی: وودی آلن - آمریکا/ ترجمه ی: هوشنگ معمارزاده
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برش های کوتاهی از کتاب:

اصل شماره ی ۱
کتاب روشنفکری در دست بگیرید)همیشه ی خدا(

در دســت گرفتن کتابی قطور از نویسنده ای شــهیر، روشی است مختصر 
و مفید برای اعلام روشــنفکری شــما به تمــام عالم. راهی اســت برای 
نشــان دادن ایــن کــه دامنه ی توجه تان بســیار وســیع تر از کســانی 
اســت که معمــولًا توئیتر را بــه کار می برند و این که بــا ظرافت به خود 
می بالید که کلمات قلنبه ســلنبه، اندیشــه های بزرگ یا کتاب های قطور 
تــوی دل شــما را خالــی نمی کند. کتابی در دســت )یا جیــب یا کیف(، 
بیشــتر از هر چیــز، حکم کارت ویزیــت روشــنفکر را دارد؛ اگر هم عزب 
 هســتید، این کار نــدای جفت یابــی معرکه ای برای تور کــردن داف های 

مخ است.
اما کتاب مســتطاب شما نمی تواند به دردی بخورد الِا این که کاری کنید تا 
درست و حسابی به چشم بیاید. هر وقت کیف تان را روی زمین می گذارید، 
به نفع تان است که زیپ یا لبه ی آن را باز بگذارید تا هر کس که در اتاق 
هست یولیسیزِ جیمز جویس یا رنگین کمان جاذبه ی تامس پینچن را که 
از بالایش بیرون زده، تحســین کند. راه دیگر این که همین طور »بی هوا« 
کتاب تان را روی میز کارتان بگذارید تا همکاران و مافوق های شــما تحت 
تأثیــر توان فکری تــان قرار بگیرند. رفت و آمد بــا اتوبوس یا مترو مجالی 
مشــابه را برای به رخ کشیدن سلیقه ی ادبی شما به دست می دهد هرچند 
این پرســش ظریف مطرح اســت که عطف کتاب چقدر باید کج شــود تا 
عنوانش را بی آن که زیاد توی چشــم بزند، نشــان دهد؟ )پاسخ: حدود ۴۵ 

درجه از خط عمودی...(

***
اصل شماره ی ۳

چند رفتار عجیب و غریب شاخص در خودتان به وجود بیاورید

خط بســیار باریک بین جنون و نبوغ وجــود دارد. در واقع آن قدر باریک که 
گاهی به کل ناپدید می شــود و دیوانگان را با اندیشــمندان درخشان اشتباه 
می کنند در حالی که نوابغ را به اســم کســانی که عقل شان حسابی پاره 

سنگ برمی دارد، کنار می گذارند.
 به ازای هر نابغه ای که به اشتباه روانه ی اتاق تشک پوش می شود، صد نفر 
دیگر صرفاً آدم هایی عجیب و غریب با پرش های عصبی هســتند که آن ها 
را به صورت وصله ای ناجور به محیط پیرامون شــان شــاخص می کند که 
زود هم فراموش می شــوند. بسیاری از شعرا، داستان نویسان، ریاضی دانان، 
فیزیک دانان نظری، بازیگرها و غول های صنایع مشــهور تاریخ و نیمی از 
اعضای هیئت علمی دانشگاه ها از جمله ی آدم های عجیب و غریب کمی 

جالب و به یقین بی آزارند.
 بــا توجه به این موضوع، ایجاد چند رفتار عجیب و غریب، لازمه ی عملی 
روشنفکری اســت. خوشبختانه، نمونه های برجسته ی زیادی وجود دارند. از 
قرار، اینشــتین به رغم تجزیه و تحلیل پاره ای از غامض ترین اسرار جهان، 
هرگز رانندگی را یاد نگرفت و ادعا می کرد این کار بیش از حد دشــوار است. 
از آن هم بالاتر، از جوراب بیزار بود. مشــهور است که ژرار دو نرِوال، شاعر و 
مقاله نویس فرانســوی، با خرچنگ دراز قلاده به گردن در شهر می گشت 
که با در نظر گرفتن این نکته که تعداد بســیار معدودی از حیوانات خانگی 
خوش خوراک هستند، واقعاً هم کاری است خلاقانه. اما فقط دیوانه ای تمام 
عیار دســت به رفتارهای عجیب و غریب می زند بی آن که نقشه ای را خوب 

پخته کرده باشد.

***
از نظریه تا عمل

رفتار بی خطر: هیچ کس از آقایی که بی  لباس در خیابان می دود، پنجره ها 
را می شــکند و درباره ی موجودات فضایی هوار می زند، خوشــش نمی آید. 
بهترین رفتارهای عجیب و غریب، جمع و جور و بی خطر اســت. کلاه های 
غریب و لوازم کمکی بی ربط و خاصیت )ســمعک های شــیپوری و غیره( 
همیشــه بهترین ها است همان طور که سرگرمی های غیر عادی مانند جمع 
آوری اشــیای پرو، پیش از آن که کلمب آن را کشــف کند یا ساخت لوازم 
خانگی از چســب برق. جانوران خانگی کمی بیشــتر مســئله سازند: ببر، 
احتمــالاً، خودش را از شّــر قلاده خلاص می کند و شــما را هم یک لقمه 

ی چپ.
رفتار توأم با اعتماد به نفس و غرور: رفتار عجیب و غریب تان را با تمام تار و 
پود وجود خود حس کنید. به محض این که مجری یا هنرمندی ذره ای شک 
و تردید از خود نشــان بدهد، اعتبار خود را نزد تماشاچیان از دست می دهد. 
خوب یا بد، این بدین معناســت که هر رفتار عجیب و غریبی باید پرورش 
یابد، تمرین شــود و طی مدتی طولانی توســعه پیدا کند. قبول مسئولیت 

لازمه ی روشنفکری است.
 شــوخ طبعی: بهترین رفتارهای عجیب و غریب مایه ی ســرگرمی و لذت 
مردم اســت. باید پذیرفت که گرداندن خرچنگ دراز خیلی بامزه است. خوب 

احتمالًا به جز برای خود خرچنگ دراز.....

ادامه دارد

چگونه روشن فکر شویم
نوشته ی: نیک کولاکوفسکی - آمریکا

ترجمه ی: بابک مظلومی

کاریکاتور چهره ی: وودی آلن
اثر: لئو مارتینز - برزیل
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شرکت »اســپیس ایکس« اعلام کرد که دومین پرتاب 
آزمایشــی موشک »استارشــیپ« روز ۱۷ نوامبر انجام 

خواهد شد. 
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، پرتاب آزمایشی 
شرکت   )Starship(»استارشــیپ« موشــک  بعدی 
»اســپیس ایکس«)SpaceX( ممکــن اســت در ۱۷ 
نوامبر انجام شود و اکنون باید در انتظار تایید نظارتی از 
سوی »اداره هوانوردی فدرال آمریکا«)FAA( و سایر 

آژانس ها باشد.
پرتــاب مورد نظــر که قرار اســت از پایــگاه فضایی 
ساحل  در  اســپیس ایکس   )Starbase(»استاربیس«
بوکا چیکا تگزاس انجام شود، دومین پرواز آزمایشی این 
شــرکت روی کلاس مداری استارشیپ و تقویت کننده 

»سوپر هوی«)Super Heavy( آن خواهد بود.
اسپیس ایکس در حساب ایکس خود نوشت: استارشیپ 
آماده پرتاب در اوایل ۱۷ نوامبر و در انتظار تایید نهایی 

نظارتی است.
مدیرعامــل   )Elon Musk(»ماســک »ایــلان 
اســپیس ایکس اضافه کرد که پرتاب استارشیپ در ماه 
جاری، به تایید دولت برای این پرواز آزمایشــی بستگی 

دارد.
موشک  استارشــیپ به همراه سامانه پرتاب سوپر هوی 
آن، بلندترین و قوی ترین موشــک جهان است. ارتفاع 
آن نزدیــک به ۱۲۱ متر و ظرفیت بالابری آن ۱۶۵ تن 
اســت و به گونه ای طراحی شده که کاملا قابل استفاده 
مجدد باشد. اســپیس ایکس قصد دارد از استارشیپ به 
عنوان پرتابگر سنگین وزن و برای مأموریت های فضایی 
عمیق اســتفاده کند. این شرکت قبلا پروازهای اطراف 
ماه را به گردشگران فضایی فروخته است. ناسا نیز قصد 
دارد از موشک استارشیپ برای فرود آوردن فضانوردان 

»آرتمیس Artemis(»۳ ۳( روی ماه استفاده کند.
در هر حال، ابتدا استارشیپ و تقویت کننده آن باید ثابت 
کنند که برای پرواز مداری آماده هســتند. اینجاست که 

پرواز آزمایشی آینده وارد می شود.
اولین پرواز آزمایشــی کامل استارشیپ  اسپیس ایکس 
را در ۲۰ آوریل انجام داد اما این موشــک با شکســت 
خوردن در جداســازی مرحله، با از دست دادن تعدادی 
از ۳۳ موتور مرحله اول رپتور و مشــکلات دیگر روبه رو 
شد. در نتیجه، اسپیس ایکس چند دقیقه پس از پرتاب، 

موشک را عمدا بر فراز خلیج مکزیک منفجر کرد.
اســپیس ایکس بــرای پرواز آزمایشــی آتــی، فرآیند 
جداســازی مرحله را تغییر داده اســت تا از یک فرآیند 
جدید اســتفاده کند که در آن مرحله بالایی، موتورهای 
خــود را در حالی که هنوز به مرحله اول ســوپر هوی 
متصل هستند، روشن می کند. مهندسان اسپیس ایکس 
یک سیستم هواکش جدید را نیز برای این فرآیند ابداع 
کرده اند که در ویدیوی جدید منتشرشــده در ایکس و 

یوتیوب نشان داده شده است.
پــرواز دوم احتمالا همان طرح آزمایــش اول را دنبال 
خواهد کرد و با پرتاب به ســمت مــکان مورد نظر در 
ســواحل هاوایی برای آزمایش روش های ورود و فرود 
همراه خواهد بود. این در حالی اســت که تقویت کننده 

سوپر هوی در خلیج مکزیک فرود خواهد آمد.
اســپیس ایکس در یک مرور کلی پیرامــون ماموریت 
نوشــت: اولین آزمایش پرواز استارشیپ، درس هایی را 
به ما آموخت که مســتقیما به چندین مــورد ارتقاء در 
زیرســاخت های وســیله نقلیه کمک کردند تا احتمال 
موفقیت در پروازهای آینده را بهبود ببخشــند. دومین 
آزمایش پرواز، در میان بســیاری از پیشرفت های دیگر، 
یک سیستم جداسازی مرحله و یک سیستم الکترونیکی 
»کنترل جهت رانش«)TVC( جدید برای موتورهای 
رپتور فــوق ســنگین، تقویت کننده هــای پایه و یک 
منحرف کننده شعله فولادی خنک شده با آب را معرفی 

می کند.
اســپیس ایکس برای محافظت از سکوی پرتاب مداری 
خود و موشک استارشیپ در برابر قدرت عظیم ۳۳ موتور 
رپتور نیز سیســتم آبی جدیدی ساخته است زیرا ستون 
موتور تقویت کننده در طول پرواز آزمایشــی ۲۰ آوریل، 
دهانه بزرگی را زیر سکوی پرتاب به وجود آورد و بقایا و 
تکه های بتن را در تاسیسات استاربیس و منطقه اطراف 

سقوط خود پرتاب کرد.
سیســتم آبــی جدیــد بــرای درک کــردن تأثیرات 
زیســت محیطی که ممکن اســت بر حیات جانوری و 
گیاهی ســاکن در پناهگاه حیات وحــش بوکا چیکا در 
اطراف تأسیسات استاربیس اثر بگذارند، توسط سازمان 
 )USFWS(»خدمات ماهیان و حیات وحش آمریکا«

در دست بررسی است.
ســازمان هوانوردی آمریکا روز ۳۱ اکتبر در یک ایمیل 
نوشــت: ســازمان هوانوردی آمریکا به کار کردن روی 
بررســی محیط زیســت ادامه می دهد. این سازمان به 
عنوان بخشی از بررسی زیســت محیطی خود، در حال 
مشــاوره کردن با ســازمان »خدمات ماهیان و حیات 
وحش آمریکا« پیرامون ارزیابی بیولوژیکی به روزشــده 
تحت قانون گونه های در معرض خطر اســت. سازمان 
هوانوردی آمریکا و ســازمان خدمــات ماهیان و حیات 
وحش آمریکا باید این مشاوره را پیش از تکمیل کردن 

بخش بررسی محیطی ارزیابی مجوز به پایان برسانند.
اســپیس ایکس مانند ســایر مأموریت هــای خود، یک 
وبسایت را برای آزمایش پرواز دوم استارشیپ راه اندازی 
کرده اســت و پخش آنلاین زنــده را روز ۱۷ نوامبر در 
این وبسایت منتشر خواهد کرد. اگر پرتاب در آن تاریخ 
انجام شود، پخش آنلاین حدود ۳۰ دقیقه پیش از پرواز 

آغاز خواهد شد.

کارشناســان هشــدار می دهند که داده های جهان برای تغذیه 
هوش مصنوعی در حال اتمام است. 

بــه گزارش ایســنا و بــه نقــل از اس ای، در حالی که هوش 
مصنوعی این روزها به اوج محبوبیت خود می رسد، پژوهشگران 
هشــدار داده اند که این صنعت ممکن است با کمبود داده های 

آموزشی روبرو شود.
داده ها به مانند سوختی هستند که سیستم های هوش مصنوعی 
قدرتمند را نیرو می دهند و این مشکل می تواند رشد مدل های 
هوش مصنوعی، به ویژه مدل های زبانی بزرگ را کاهش دهد 
و حتی ممکن است مسیر انقلاب هوش مصنوعی را تغییر دهد.

امــا چرا کمبود بالقوه داده با توجه به میزان موجود در شــبکه 
جهانی وب یک مشــکل است و اینکه آیا راهی برای مقابله با 

این خطر وجود دارد؟
اهمیت داده های با کیفیت بالا برای هوش مصنوعی

ما برای آموزش الگوریتم های هوش مصنوعی قدرتمند، دقیق و 
با کیفیت به داده های زیادی نیاز داریم. به عنوان مثال، چت بات 
ChatGPT بر روی ۵۷۰ گیگابایت داده متنی یا حدود ۳۰۰ 

میلیارد کلمه آموزش داده شده است.
به طور مشــابه، الگوریتم انتشــار پایدار)که پشــت بسیاری از 
 DALL-E، برنامه های تولیــد تصویر هوش مصنوعی مانند
Lensa و Midjourney قرار دارد( بر روی مجموعه داده 
۵B-LIAON متشــکل از ۵.۸ میلیــارد جفت تصویر-متن 
آموزش داده شده است. اگر الگوریتمی روی مقدار ناکافی داده 
آموزش داده شود، خروجی های نادرست یا با کیفیت پایین تولید 

می کند.
کیفیت داده های آموزشی نیز مهم است. دسترسی به داده های با 
کیفیت پایین مانند پست های رسانه های اجتماعی یا عکس های 
تار آســان است، اما برای آموزش مدل های هوش مصنوعی با 

کارایی بالا کافی نیستند.
متنی که از ســکوهای رســانه های اجتماعی گرفته می شــود 
ممکن است مغرضانه یا تعصب آمیز باشد یا ممکن است حاوی 
اطلاعات نادرســت یا محتوای غیرقانونی باشــد که می تواند 
توسط مدل هوش مصنوعی تکرار شود. به عنوان مثال، زمانی 
که مایکروســافت ســعی کرد ربات هوش مصنوعی خود را با 
استفاده از محتوای توییتر آموزش دهد، دریافت که خروجی های 

نژادپرستانه و زن ستیز تولید می کند.
به همین دلیل است که توســعه دهندگان هوش مصنوعی به 
دنبال محتوای باکیفیت مانند متن از کتاب ها، مقالات آنلاین، 
مقالات علمــی، ویکی پدیا و محتوای وب فیلتر شــده خاص 
هســتند. مثــلا Google Assistant بــر روی ۱۱ هزار 
 Smashwords رمان عاشقانه برگرفته از سایت خودانتشار

آموزش دیده است تا اطلاعات بیشتری در چنته داشته باشد.
آیا ما داده های کافی داریم؟

صنعت هوش مصنوعی، سیستم های هوش مصنوعی را بر روی 
مجموعه داده های بزرگ تر آموزش می دهد، به همین دلیل است 
کــه ما اکنون مدل هایی با عملکرد بالا مانند ChatGPT یا 
DALL-E ۳ داریم. در عین حال، تحقیقات نشان می دهد که 
ذخیره داده های آنلاین بسیار کندتر از مجموعه داده های مورد 

استفاده در حال رشد برای آموزش هوش مصنوعی هستند.
در مقاله ای که سال گذشته منتشر شد، گروهی از پژوهشگران 
پیش بینی کردند که اگر روند آموزشــی فعلی هوش مصنوعی 
ادامه یابد، قبل از ســال ۲۰۲۶ داده هــای متنی با کیفیت بالا 

تمام خواهد شد.
آنهــا همچنین تخمین زدند که داده های زبانی با کیفیت پایین 
بین ســال های ۲۰۳۰ تا ۲۰۵۰ و داده های تصویری با کیفیت 

پایین بین سال های ۲۰۳۰ تا ۲۰۶۰ به پایان می رسد.
به گفته گروه مشاوره و حســابداری PwC، هوش مصنوعی 
تا ســال ۲۰۳۰ می تواند تا ۱۵.۷ تریلیون دلار به اقتصاد جهان 
کمک کند. اما تمام شدن داده های قابل استفاده می تواند توسعه 

آن را آهسته کند.
آیا باید نگران باشیم؟

در حالی که نکات بالا ممکن اســت برخی از طرفداران هوش 
مصنوعی را نگران کند، این وضعیت ممکن اســت آنقدرها هم 
که به نظر می رســد بد نباشد. ناشــناخته های زیادی در مورد 
چگونگی توسعه مدل های هوش مصنوعی در آینده و همچنین 

چند راه برای مقابله با خطر کمبود داده وجود دارد.
یکی از فرصت ها برای توســعه دهندگان هوش مصنوعی است 
که الگوریتم ها را بهبود ببخشند تا از داده هایی که در حال حاضر 

در اختیار دارند به طور کارآمدتر استفاده کنند.
ایــن احتمال وجود دارد که در ســال های آینــده آنها بتوانند 
سیســتم های هوش مصنوعی با عملکرد بالا را با اســتفاده از 
داده های کمتر و احتمالًا قدرت محاسباتی کمتر آموزش دهند. 
این همچنین به کاهــش ردپای کربن هوش مصنوعی کمک 

می کند.
گزینه دیگر اســتفاده از هوش مصنوعی برای ایجاد داده های 
مصنوعی بــرای آموزش سیستم هاســت. به عبــارت دیگر، 
توسعه دهندگان به سادگی می توانند داده های مورد نیاز خود را 
تولید کنند که متناسب با مدل هوش مصنوعی خاص آنها باشد.

چندین پــروژه در حال حاضر از محتوای مصنوعی اســتفاده 
 Mostly می کنند که اغلب از ســرویس های تولید داده مانند

AI تهیه می شود. این امر در آینده رایج تر خواهد شد.
توســعه دهندگان همچنین به دنبال محتوایی خارج از فضای 
آنلاین رایگان هستند، مانند محتوایی که توسط ناشران بزرگ و 
مخازن آفلاین نگهداری می شود. به میلیون ها متن منتشر شده 
قبل از دوران فراگیری اینترنت فکر کنید. آنهایی که به صورت 
دیجیتالی درنیامده اند و در دسترس قرار بگیرند، می توانند منبع 
جدیدی از داده ها را بــرای پروژه های هوش مصنوعی فراهم 

کنند.
بنیــاد News Corp یکی از بزرگتریــن دارندگان محتوای 
خبری در جهان اخیراً اعلام کرده اســت که در حال مذاکره با 
توسعه دهندگان هوش مصنوعی برای قراردادهای محتواست. 
چنین معاملاتی شرکت های هوش مصنوعی را مجبور می کند 
برای داده های آموزشی پول بپردازند، در حالی که تاکنون بیشتر 

آنها را به صورت رایگان از اینترنت حذف کرده اند.

  کهکشان   تازه های علم

داده های جهان برای تغذیه هوش 
مصنوعی در حال اتمام است

دومین پرتاب آزمایشی موشک 
»استارشیپ« روز ۱7 نوامبر انجام 
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بازیافت پلاســتیک به عنوان راه حلی برای بحران آلودگی 
پلاســتیک مطرح شده است، اما مواد شــیمیایی سمی در 
پلاستیک ها اســتفاده مجدد و دفع آنها را پیچیده می کند و 

مانع بازیافت موثر آنها می شود. 
به نقل از اس ای، بر اســاس گزارش سازمان ملل متحد، دو 
سوم از بیش از ۴۳۰ میلیون تن محصولات پلاستیکی تولید 
شده سالانه تنها پس از یک بار استفاده به عنوان زباله دور 
ریخته می شوند. این منجر به تولید و انباشت حجم عظیمی 
از زباله های پلاستیکی می شــود که هم سطح زمین و هم 

اقیانوس های ما را تحت تاثیر قرار می دهد.
به این ترتیب، امروزه بازیافت پلاســتیک بخشی ضروری 
از مدیریت زباله و ابتکارات حفاظت از محیط زیســت است. 
بازیافت پلاستیک اثرات زیست محیطی تولید پلاستیک را 
به حداقل می رساند، انرژی را حفظ می کند و به کاهش نیاز 

به مواد خام جدید کمک می کند.
یک فرآیند پایدار حیاتی

بــا این حال، یک مطالعه جدید مانعــی بر روی این فرآیند 
حیاتی پایدار ایجاد می کند. پژوهشــگران دانشگاه گوتنبرگ 
گلوله های پلاستیکی بازیافتی جمع آوری شده از ۱۳ کشور 
مختلف را بررســی کردند و دریافتند که حاوی صدها ماده 

خطرناک از جمله داروها و آفت کش ها هستند.
پروفسور بتانی کارنی آلمروث از دانشگاه گوتنبرگ می گوید: 
بازیافت پلاســتیک به عنوان راه حلی برای بحران آلودگی 
پلاســتیک مطرح شده است، اما مواد شــیمیایی سمی در 
پلاستیک ها اســتفاده مجدد و دفع آنها را پیچیده می کنند 

و مانع بازیافت می شوند.
در میان همه مواد شــیمیایی آلی مشکوک شناسایی شده، 

۴۹۱ مورد تایید شــد و ۱۷۰ مورد دیگر برای آزمایش های 
بیشــتر مورد بررســی قرار گرفتند. این مواد به دسته های 
مختلفــی مانند مــواد شــیمیایی صنعتــی، افزودنی های 

پلاستیکی، داروها و حشره کش ها تعلق دارند.
پژوهشــگران می گویند، مــواد شــیمیایی خطرناک برای 
کارگــران و مصرف کننــدگان بازیافــت و همچنین برای 
جامعــه و محیط زیســت خطراتی ایجــاد می کنند. قبل از 
اینکه بازیافت بتواند به مقابله با بحران آلودگی پلاســتیک 
کمک کند، صنعت پلاســتیک باید مواد شیمیایی خطرناک 
را محدود کند. بیش از ۱۳۰۰۰ ماده شیمیایی مورد استفاده 
در پلاســتیک با ۲۵ درصد طبقه بنــدی به عنوان خطرناک 

دسته بندی می شوند.
دانشــمندان می گویند، هیچ ماده شــیمیایی پلاستیکی را 

نمی توان به عنوان ایمن طبقه بندی کرد.
این در حالی است که پلاستیک ها در فرآیند بازیافت به طور 
کامل تمیز می شــوند. پلاستیک ها به دقت شسته می شوند 
تا ناخالصی هایی مانند برچســب ها، چسب ها و آلاینده ها در 
آنها تا حدی از بین برود، زیرا پلاستیک های تمیز شده برای 

بازیافت مناسب تر هستند و به تولید مواد بازیافتی با کیفیت 
بالاتر کمک می کنند.

گلوله های پلاســتیکی بازیافتی پس از خرد شــدن و ذوب 
شدن می توانند در ساخت انواع محصولات از جمله ظروف، 
مواد بسته بندی، منســوجات و غیره استفاده شوند. مصرف 
کنندگان نیز تشویق می شوند تا با انتخاب اقلام ساخته شده 

از مواد بازیافتی از بازار محصولات بازیافتی حمایت کنند.
ناامن برای مصرف کنندگان

موفقیــت بازیافت پلاســتیک به عواملی مانند مشــارکت 
عمومی و توسعه بازارهای مواد بازیافتی بستگی دارد. با این 
حــال، این مطالعه جدید می توانــد چنین ابتکاراتی را خنثی 
کند، زیرا نشان می دهد که پلاستیک های بازیافتی به دلیل 
محتوای بالای مواد شیمیایی سمی که آنها را برای مصرف 
کنندگان ناامن می کند، برای اکثر استفاده ها مناسب نیستند.

ایــن پژوهش مطمئنــاً تلاش ها برای ایجــاد یک اقتصاد 
چرخشی را مختل می کند و این سؤال مهم را مطرح می کند 
که در مورد مشکل عظیم زباله های پلاستیکی چه می توان 

کرد؟
یــک راه حــل کلیدی وجــود دارد کــه می توانــد پیاده  
شــود. می تــوان مصرف کنندگان را تشــویق کــرد که از 
جایگزین هایــی برای پلاســتیک های یک بار مصرف مانند 
کیســه های قابل اســتفاده مجدد، بطری های آب و ظروف 
اســتفاده کنند و میزان زباله های پلاســتیکی تولید شده را 
کاهش دهند. بســیاری از اقلام دور ریختنی را می توان به 

راحتی با گزینه های پایدارتر جایگزین کرد.
 ایــن مطالعه در مجله Data in Brief منتشــر شــده

است.

شناسایی حداقل ۴۹۱ ماده شیمیایی خطرناک در پلاستیک های بازیافتی

پلاستیک بازیافتی آلوده است

مدیرکل حقوقی، بازرسی و پاسخگویی به شکایات سازمان 
فناوری اطلاعات ایران منصوب شد.

به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از ســازمان فناوری 
اطلاعــات ایران، طــی حکمی علیقلی گنجی، به ســمت 
»مدیرکل حقوقی، بازرســی و پاســخگویی به شکایات« 

منصوب شد.
بــه دنبال بازنگــری و اصلاح ســاختار ســازمان فناوری 
اطلاعــات ایران با هدف چابک ســازی و متناسب ســازی 

ســاختار با مأموریت های در نظر گرفته شــده، از این پس 
اداره کل یاد شــده به فعالیت در دو حوزه حقوقی و بازرسی 

خواهد پرداخت.
علیقلــی گنجی که به تازگی این ســمت را به عهده گرفته 
اســت، دانش آموخته دکتری حقوق است. وی در کارنامه 
شــغلی خود، سوابقی هم چون رئیس شــعبه حل اختلاف 
تهــران، مدیر حقوقی ســازمان تربیت بدنــی، معاون دفتر 
حقوقــی وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و مدیر کلی 

دفتر حقوقی ســازمان فناوری اطلاعــات ایران را به عهده 
دارد. وی به عنوان کارمند نمونه ملی کشــوری در سال ۹۸ 
انتخاب شده اســت و دارای مقالات و پژوهش های متعدد 

است.

انتصاب جدید در سازمان فناوری اطلاعات ایران

بــا توجه بــه گســترش یافتن اســتفاده از 
فناوری هــای مولد مبتنی بر هوش مصنوعی 
ماننــد »دیپ فیــک«، شــرکت های بزرگ 
فناوری ســعی دارند از تاثیر احتمالی آنها بر 

انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا جلوگیری کنند. 
به نقل از فست کمپانی، با وجود فناوری های 
مولد هــوش مصنوعی که اکنون تقریبا برای 
همه در دسترس هستند، شاید فصل انتخابات 
ســال آینده آمریکا فضــای اطلاعاتی را به 
سالنی از آینه تبدیل کند که در آن هیچ کس 
مطمئن نباشد که چه محتوایی واقعی است و 
چه چیزی توسط هوش مصنوعی تولید شده 
اســت. اگر افراد سیاسی در سال های ۲۰۱۶ 
و ۲۰۲۰ رســانه های اجتماعی را به ســلاح 
تبدیل کردند، در ســال ۲۰۲۳ ممکن است با 

دیپ فیک ها به این عرصه وارد شوند.
از این احتمال می ترسند.  آمریکایی ها اکنون 
نظرســنجی مشــترک شــرکت »مورنینگ 
و   )Morning Consult(»کانســالت
وب گاه »آکســیوس«)Axios( در ماه اوت 
نشــان داد که بیش از نیمــی از آمریکایی ها 
معتقدند اطلاعات نادرســت به تعیین کردن 
برنــده انتخابات ریاســت جمهــوری ۲۰۲۴ 
کمک خواهد کرد و بیش از یک ســوم گفتند 
که هوش مصنوعی، اعتماد آنها را نســبت به 

نتیجه انتخابات آمریکا کاهش می دهد.
با رونق گرفتن هوش مصنوعی و رقابت های 
داغ انتخابات ۲۰۲۴، فشار بر کنگره آمریکا و 
شــرکت های فناوری برای پیش گرفتن یک 
اقدام در حال افزایش است. در حالی که کنگره 
هفته پیش جلســه ای را در مورد این موضوع 
برگزار کرد، شــرکت های »متا«)Meta( و 
گام های   )Microsoft(»مایکروســافت«
جدیدی را برای مقابله با دیپ فیک و ســایر 
انواع هوش مصنوعی دستکاری کننده حقیقت 

برداشتند.
متا قوانیــن جدیدی را در مــورد نحوه ارائه 
کــردن محتــوای سیاســی تولید شــده به 
صورت عکس، ویدیو یــا صدا در فیس بوک 
و اینســتاگرام وضع کرد. این شــرکت گفت 
از کمپین های سیاســی و گروه های ذی نفع 
می خواهد برچسب افشاگری را روی هرگونه 
تبلیغــات سیاســی یا اجتماعــی بگذارند که 
با اســتفاده از فناوری هــای هوش مصنوعی 
ایجاد می شــود. به عنوان مثــال، اگر گروه 
»دونالد ترامــپ« از فناوری هوش مصنوعی 
برای تولید یک ویدیوی ســاختگی از سقوط 
»جو بایدن« حین توقــف مبارزات انتخاباتی 
استفاده کند، باید این واقعیت همراه با ویدیو 

فاش شود.
این سیاســت که از ابتدای ســال آینده آغاز 
می شــود، برای همه تبلیغ کنندگان سیاســی 
در سراسر جهان اعمال خواهد شد. متا اولین 
محرک در فضای تبلیغاتی نبود. »گوگل« در 

ماه سپتامبر اعلام کرد تبلیغ کنندگان ملزم به 
برچسب زدن تبلیغات تولیدشده توسط هوش 
مصنوعی هستند که در پلتفرم های یوتیوب و 

گوگل اجرا می شوند.
همچنین، متا اذعان کرد که تبلیغ کنندگان را 
از بــه کار بردن فناوری های هوش مصنوعی 
خود برای ایجاد تبلیغات در گروه های حساس 
یا تحت نظارت مانند مسکن، اشتغال، اعتبار، 
ســلامت، داروســازی یا خدمات مالی منع 
می کنــد. تبلیغات در گروه هایــی که حاوی 
محتوای تولیدشــده با استفاده از فناوری های 
 )DALL-E(»دال-ئی« مانند  ثالث  شخص 
یا »میدجرنی«)Midjourney( هستند، به 

برچسب افشا نیاز دارند.
پلتفرم هــای اجتماعی، چندین گزینه را برای 
مقابلــه کردن بــا دیپ فیک دارنــد. چالش، 
یافتن رویکردی اســت که آســیب رسیدن 
به آزادی بیان و یکپارچگــی انتخابات را به 
 Katie(»برســاند. »کیتی هاربــث حداقل 
Harbath( مدیر ســابق سیاست عمومی 
فیس بوک گفت: این پرســش فلسفی وجود 
دارد کــه آیــا دیپ فیک هــا بایــد از پلتفرم 
حذف شــوند یا ایــن که بررســی واقعیت، 
برچســب گذاری و کاهش توزیــع آنها کافی 
است. این بیشتر یک پرسش پیرامون ارزش 

آزادی بیان است.
متــا یک راه حل ســبک تر را انتخــاب کرد. 
این شــرکت همه تبلیغات حــاوی محتوای 
تولیدشــده توســط هوش مصنوعی را ملزم 
نمی کند که دارای برچســب باشــند. هاربث 
خاطرنشــان کرد که وقتی محتوا به صورت 
دیجیتالی ایجاد می شود یا به روش هایی تغییر 
می کند که برای ادعا یا موضوع مطرح شــده 

بی اهمیت است، نیازی به برچسب نیست.
 )Robert Weissman(»رابرت وایزمن«
عضو گروه حمایت از مصرف کننده »پابلیک 
گفــت که   )Public Citizen(»ســیزن
ســازمان او ترجیح می دهد ممنوعیت کامل 
تبلیغات دیپ فیک سیاســی را ببیند اما او از 
تصمیم متا حمایت می کند. وی افزود: به کار 
بردن برچســب در این فضا می تواند آسیب را 

تا حد زیادی کاهش دهد.
ایرادی که پابلیک سیزن به متا وارد می کند، 
محدود کردن برچســب ها بــه دیپ فیک در 
تبلیغات اســت. ایــن ســازمان می گوید که 
برخــی از تأثیرگذارتریــن و ویروســی ترین 
به عنوان  دیپ فیک های سیاسی ممکن است 
پســت های معمولی نشان داده شوند. وایزمن 
ادامه داد: دیپ فیک ها احتمالا به این دلیل بر 
انتخابات تأثیر می گذارند که رسمیت بیشتری 

را به همراه دارند.
توجه داشــته باشــید که سیاســت رسانه ای 
دستکاری شــده متــا کــه همــه محتوای 
فیس بوک و اینســتاگرام را پوشش می دهد، 

با هدف حذف ویدیوی تولیدشــده توســط 
هوش مصنوعی در پیش گرفته شــده است 
و موضوع آن، جملاتی هستند که افراد مورد 

نظر نگفته اند.
شناســایی دیپ فیک های سیاســی در میان 
میلیاردها پســت دیگر این پلتفرم، داســتان 
دیگری اســت. هاربث گفت: این پرســش 
وجــود دارد که این فناوری تا چه اندازه برای 
شناسایی پیشــگیرانه دیپ فیک خوب است. 
این فقط مشکل متا نیست، بلکه یک مشکل 
در ســطح صنعت اســت که سال ها روی آن 

کار کرده اند.
متا برای شناسایی کردن اطلاعات نادرست و 
سایر محتوای مضر، به شدت به سیستم های 
هوش مصنوعی متکی است اما این سیستم ها 
برای شناســایی کردن آن در برخی فرمت ها 

مانند »میم ها« تلاش کرده اند.
متا به درخواست های مصاحبه پاسخ نداد.

در حالی که متا ســعی دارد از رای دهندگان 
در برابر گمراه شــدن توسط هوش مصنوعی 
محافظــت کند، مایکروســافت و دیگران بر 
ارائه فناوری هایی بــه کمپین های انتخاباتی 
برای کنتــرل محتوا و شــباهت آنها تمرکز 
دارند. مایکروســافت فناوری جدیدی را برای 
علامت گذاری دیجیتالــی معرفی کرد که به 
سازندگانی مانند کمپین های انتخاباتی امکان 
می دهد تا محتوای خود را به صورت دیجیتالی 
برچسب گذاری کنند تا مشخص شود که چه 
زمانی، چگونه، چرا و توسط چه کسی ساخته 
شده است. ســپس، اگر طرف دیگری سعی 
داشته باشد محتوا را برای گمراه کردن)شاید 
با تغییر یا برچســب گذاری اشــتباه( انتخاب 
کند، منشــا و هدف واقعی عکــس یا ویدیو 
را می توان بــه راحتی در داده های رمزنگاری 
موجود در فایل پیدا کرد. سرویس واترمارک 
دیجیتال در بهار ســال پیــش رو برای گروه 
کوچکی از کاربران شامل کمپین های سیاسی 

راه اندازی می شود.
اگرچــه کمپین هــا معمــولا از فناوری های 
مایکروســافت برای ایجاد محتوای تبلیغاتی 
اســتفاده نمی کنند اما از محصولات امنیتی 
برخوردار می شوند.  مایکروسافت  بهره وری  و 
بــه احتمال زیــاد یک کمپیــن انتخاباتی از 
 )Adobe(»محصولات شــرکت »ادوبــی
برای ایجاد محتوای تبلیغاتی استفاده خواهند 
کرد. ادوبی نیز یک فنــاوری منبع باز به نام 
ارائــه   »Content Credentials«

کرده اســت که می توان آن را در فناوری ها 
و پلتفرم هــای ایجاد محتوا جاســازی کرد. 
»نیویورک تایمز« و »وال اســتریت ژورنال« 
از این فناوری برای احراز هویت اخبار استفاده 
خواهند کرد. شرکت »انویدیا«)Nvidia( و 
تولیدکننده  اســتارتاپ هوش مصنوعی  یک 
تصویر موســوم بــه »Stability AI« از 
آن برای احــراز هویت محتوای تولیدشــده 
اســتفاده خواهند کرد. شــرکت های سازنده 
 )Nikon(»دوربین عکاســی مانند »نیکون
و »لایــکا«)Leica( آن را برای شناســایی 

تصاویر به کار خواهند برد.
صحنه سیاســی آمریــکا قبلا شــاهد آغاز 
اســتفاده کردن از دیپ فیک بوده اســت. در 
 Ron(»دســنتیس »ران  کمپین  ژوئن،  ماه 
متهم  آمریکایی  سیاست مدار   )DeSantis
شد تصاویر ایجادشده توسط هوش مصنوعی 
را از ترامپ در یک ویدیوی آنلاین منتشــر 
کرده اســت. در مــاه آوریــل، »کمیته ملی 
جمهوری خواهان آمریکا«)RNC( یک تبلیغ 
ویدیویی را از یک آینده ویران شهری آمریکا 
با تصاویر تولیدشــده توسط هوش مصنوعی 
منتشر کرد که در آن بایدن مجددا به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شــد. البته در آن تبلیغ، 

استفاده کردن از هوش مصنوعی فاش شد.
اطلاعیه هــای متا و مایکروســافت هم زمان 
با یک جلســه اســتماع در مورد دیپ فیک ها 
منتشر شدند که توسط کمیته فرعی مجلس 
نمایندگان آمریکا در مورد امنیت ســایبری، 
فنــاوری اطلاعات و نــوآوری دولتی برگزار 
شــد. قانون گذاران، بخش قابــل توجهی از 
ســال جاری را به منظور آماده شــدن برای 
تصویب مقــررات مربوط به هوش مصنوعی 
مســئول صرف کرده اند. وایزمن باور دارد که 
موضوع اطلاعات نادرست سیاسی تولیدشده 
توســط هوش مصنوعی، در صدر فهرســت 
اولویت های بســیاری از قانون گــذاران قرار 
گرفتــه زیرا این واقعیت آشــکار اســت که 
می توان از دیپ فیک ها مستقیما علیه آنها در 

انتخابات مجدد استفاده کرد.
مایکروســافت، ادوبی و ســایر شرکت های 
فناوری، حمایت خــود را از لایحه دو حزبی 
بــه نام »قانون محافظت از انتخابات در برابر 
ابراز داشــته اند  هوش مصنوعــی فریبنده« 
 Amy(»کــه توســط »ایمــی کلوبوچــار
 Josh(»هاولی »جــاش   ،)Klobuchar
 Chris(»کونــز »کریــس   ،)Hawley
 Susan(»و »ســوزان کالینــز )Coons
Collins( ســناتورهای آمریکا ارائه شــده 
است. به گفته منابع، این لایحه که حق نامزد 
آســیب دیده از دیپ فیک را برای شــکایت و 
دریافت خســارت های قانونی تثبیت می کند، 
در ساختمان کنگره مطرح شده است اما هیچ 

چیز قطعی نیست.

تلاش غول های فناوری برای جلوگیری از دخالت »دیپ فیک« در انتخابات آمریکا
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.

8

گروه ورزش
حسن رمون زاده بازیکن اسبق تیم های فولاد هرمزگان، 
آلومینیوم هرمزگان، شــیرین فراز کرمانشاه و ... به طور 

رسمی از دنیای فوتبال خداحافظی کرد.
از سوی شرکت فولاد هرمزگان از حسن رمون زاده که در 
فصل جاری در جمــع اعضای کادرفنی تیم فوتبال فولاد 
هرمزگان قرار دارد شــب گذشــته در آئین گرامیداشت از 
مربیان تیم های ورزشی فولاد هرمزگان تجلیل به عمل 

آمد.

 گروه ورزش
دوره داوری اســکیت رول  بال درجه 3 در استان خوزستان 
، توسط مدرس فدراســیون ، رییس کمیته رول  بال استان 

هرمزگان برگزار گردید.
به گزارش روابط عمومی هیات اســکیت استان هرمزگان 
، اولیــن دوره داوری رول بــال به مــدت 3 روز با حضور 
30 شــرکت کننــده خانــم و آقــا از شــهرهای تهران، 
اداره  آبادان،اهواز،ماهشهر،دزفول رامشیر در سالن همایش 

کل ورزش و جوانان استان خوزستان برگزار گردید.
لازم به ذکر اســت ، تدریــس ایــن دوره را آقای عبدالله 
کریمی از مدرسین برجسته و رییس کمیته رول بال استان 

هرمزگان برعهده داشتند.
 

گروه ورزش
ورزشــکاران تیم پالایش نفت بندرعباس در مسابقات پدل 
برد مارینا کیش موفق به کســب 1 طــا، 2 نقره و 1 برنز 

شدند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل باشگاه فرهنگی 
ورزشــی پالایش نفت بندرعباس ، این مسابقات با حضور 
150 ورزشــکار در جزیره کیش برگزار شد که تیم پالایش 
نفت بندرعبــاس به مربیگــری تقی مجیــدی فر خوش 

درخشید.
اسامی مدال آوران

امید علی سلطانی / ماده پدلینگ و سرعت یک طا و یک 
برنز/ محمد امین صادقی / ماده پدلینگ مدال نقره

محبوبه صادقی / ماده سرعت مدال نقره
گفتنی اســت ، تقی مجیدی فر نیز تنها داور هرمزگانی در 

این رویداد به عنوان یکی از داور های برتر انتخاب شد.

گروه ورزش
اســتان  دارت  کمیته  رییــس 
مســئول  حکمی  در  هرمزگان 
کمیته دارت شهرستان پارسیان 

را منصوب کرد.
طــی حکمی از ســوی رییس 
کمیتــه دارت اســتان هرمــزگان، مســئول کمیته دارت 

شهرستان پارسیان منصوب شد.
حیدر پیروی مســوول کمیته دارت استان هرمزگان،  قاسم 
حســین پور را به عنوان مســوول کمیته دارت شهرستان 
پارســیان منصوب کرد. پیروی با اشــاره بــه این موضوع 
که باید رشــته دارت را در ســطح اســتان گســترش یابد 
و زیر ســاخت های لازم این رشــته آماده شــود تا بتوانیم 
اســتعدادهای این رشته را شناســایی کنیم خبر از انتصاب 
های دیگر در  شهرستان های استان در روزهای آتی را داد.

گروه ورزش
دیــدار هفته چهارم لیگ برتر بســکتبال بین صنعت مس 
رفسنجان و فولاد هرمزگان با ناداوری »نتیجه 83 بر ۷8« 

به سود صنعت مس به پایان رسید.
دراین دیدارتیم فولاد هرمزگان کوارتر نخســت، ســوم و 
چهارم را بــا نتایج 21- 14، 24- 20و 22- 1۶ به حریف 
واگذار کرد.و کوارتردوم بانتیجه 28- 1۶ به سود خود پایان 
برد.فــولاد نماینده هرمزگان نیمه نخســت 42 -  3۷ به 
سود خود پایان برد. در کوارترچهارم درحالی که تیم فولاد 
از حریف خود پیش بود. ســوت های اشتباه داوری موجب 
شــد تیم مس امتیازهای عقب مانده خودرا جبران کند و با 
نتیجــه 22- 1۶ و با مجموع 83 بــر ۷8 وبا اختاف پنج 
امتیاز برنده این دیدار شــد.فولاد هرمزگان با چهار امتیاز 
در رده 12 جــدول رده بنــدی قــرار داردو هفته آینده در 

بندرعباس میزبان تیم ذوب آهن اصفهان است.

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
از سری مسابقات هفته ششم رقابت های لیگ برتر فوتبال 
بندرعباس ، پالایش نفت بندرعباس تیم اتحاد سرخنگی را 

با شکست مواجه کرد.
ایــن تیم بــا نتیجه 3 بر صفــر  میزبان خــود تیم اتحاد 

سرخنگی را شکست داد.
شایان ذکر است ، شاگردان ســعید سرلک در تیم فوتبال 
پالایش نفت بندرعباس با 3 برد ، 1 مســاوی و 2 باخت با 
کســب 10 امتیاز  و یک پله صعود در جایگاه پنجم جدول 

10 تیمی قرار گرفتند ضمن این که ، 
ســومین دوره مســابقات لیــگ برتر فوتبال شهرســتان 

بندرعباس یادواره شهدای مدافعین سامت با حضور 
10 تیم در حال برگزاری است.

گروه ورزش
تیم ملی فوتوالی ایران با همراهی حسین زارعی سرپرست 

هرمزگانی قهرمان مسابقات بین المللی امارات شد.
بــه گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،در دیــدار نهایی این 
رقابت ها دو تیم ملی بزرگســالان و امید ایران به مصاف 
هم رفتند که این مسابقه با نتیجه 2بر0 به سود بزرگسالان 

به پایان رسید.
حســین زارعی بعنوان سرپرســت تیم هــای ملی امید و 

بزرگسالان ایران را در این مسابقات همراهی کرد.
گفتنی اســت ، تیم های ملــی فوتوالی ایران خود را برای 
حضــور در جام جهانی 2023 آلانیا آماده می کنند ، ضمن 
این که تورنمنت بیــن المللی afc cup امارات با حضور 

تیم های مطرح فوتوالی جهان برگزار شد.

گروه ورزش 
تیم فــولاد هرمزگان حریفان خود را در لیگ دســته اول 

فوتسال کشور شناخت.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،مراســم قرعه کشــی 
این رقابت ها برگزار و شــاگران علی امیری در تیم فولاد 
هرمزگان در گروه چهارم با ۶ تیم دیگر رقابت می کنند .

نماینده اســتان با تیم های ســبحان فلز گرمســار، مشیر 
دالکی بوشهر،پترو نیروسازان تهران، عقاب نیروی هوایی، 

پالایش نفت اصفهان و کسری گرمدره هم گروه است.
گفتنی اســت ، مرحله نخست مســابقات لیگ دسته اول 
فوتسال باشگاه های کشــور با حضور 28 تیم از ۶ آذر ماه 

برگزار می شود.

گروه ورزش 
تیــم فــولاد هرمــزگان در هفتــه چهــارم لیــگ برتــر 
 بســکتبال باشــگاه های کشــور مهمــان مس رفســنجان

است.
به گزارش خبر ورزشی هرمزگان ،بلند قامتان فولاد برابر تیم 

مس رفسنجان صف آرایی می کنند ضمن این که شاگردان 
رضا هنگام پور در تیم فولاد هرمزگان با ســه شکســت ،در 
جایــگاه یازدهم جــدول رده بندی قرار دارنــد ، ضمن این 
 که ، لیگ برتر بســکتبال کشــور با حضــور 12تیم برگزار

می شود.

   توپ  و تور  
   

از حسن رمون زاده به پاس 
خداحافظی از دنیای فوتبال و ورود 

به عرصه مربیگری تجلیل گردید

مسوول کمیته دارت شهرستان پارسیان 
منصوب شد

   خبر  
  

بسکتبالیست های مس رفسنجان رو در روی فولاد هرمزگان 
قرار می گیرند

ناداوری موجب باخت تیم فولاد در ناداوری موجب باخت تیم فولاد در 
 مسابقات لیگ برتر بسکتبال مسابقات لیگ برتر بسکتبال

 باشگاه های کشور شد باشگاه های کشور شد

تیم ملی فوتوالی ایران با همراهی سرپرست 
هرمزگانی قهرمان شد

حریفان تیم فوتسال فولاد هرمزگان مشخص شدند

برتری تیم فوتبال پالایش نفت 
بندرعباس برابر اتحاد سرخنگی

گروه ورزش
 کانــون تخصصــی والیبــال نــام آوران 
بندرعباس در مســابقات والیبــال قهرمانی 
نونهالان پسر  هرمزگان به عنوان قهرمانی 

دست یافت.
مســابقات والیبال قهرمانی نونهالان پســر 
اســتان بــا حضور چهــار تیم بــه میزبانی 
شهرستان بســتک برگزار شد و با قهرمانی 

تیــم کانون تخصصــی والیبال نــام آوران 
بندرعبــاس کــه در دوره قبلی هــم مقام 
قهرمانی را از آن خود کــرده بود، به پایان 

رسید.
تیم هــای همیاران میناب، هیــات والیبال 
بســتک و کانون تخصصی والیبال دریانورد 
والیبال  تــا چهــارم شــدند. هیئــت  دوم 
شهرســتان بســتک، رییس اداره  ورزش و 
جوانان، شهردار و شــورای شهر شهرستان 

بســتک در برگزاری این مســابقات تاش 
زیادی کردند.

والیبــال  دو  درجــه  داوری  دوره 
برگــزار بندرعبــاس  میزبانــی   بــه 

شد.

یــک دوره کاس داوری درجه دو والیبال  
به میزبانی شهرســتان بندرعبــاس برگزار 
شــد.  دوره داوری درجــه دو والیبــال  با 
حضور 22 داور خانــم و آقا از نقاط مختلف 
هرمزگان به میزبانی شهرســتان بندرعباس 
برگزار شــد. دوره داوری درجــه دو والیبال 
ســالن  با تدریس  زرنویس زاده از شــیراز، 
توســط هیئت والیبال اســتان هرمزگان در 
مجموعــه ورزشــی هفت تیر برگزار شــد. 
در ایــن دوره از کاس داوری درجــه دو 
 والیبال ســالنی ، 22 داور خانم و آقا حضور 

داشتند.

قهرمانی نام آوران بندرعباس 

telegram.me/nedayhormozgan

برگزاری دوره داوری اسکیت رول  بال درجه 
3 در استان خوزستان

ورزشکاران پالایش نفت بندرعباس در 
مسابقات کشوری مارینای کیش خوش 

درخشیدند

گروه ورزش
بازی های هفته چهارم لیگ دســته اول 
فوتبال باشــگاه های هرمزگان با پیروزی 
تیم هــای اتحــاد بندرپل، مینــاب جوان، 
مقاومــت بازیاری، اتحــاد معدونیه حاجی 
آبــاد، نیلی پوشــان گزیــر، آرش ایلود و 

دریانوردان بندرکنگ به پایان رسید.
در هفته چهارم  لیگ دســته اول فوتبال 
باشــگاه های هرمزگان در گروه شرق برخ 
کوشــه قشــم در خانه با یک گل  مغلوب 

میناب جوان شد.
تک گل تیم میناب جوان را محمد قاسمی 
به ثمر رســاند. برنده دربی میناب که بین 
ابومســلم میناب و مقاومت بازیاری برگزار 
شــد با تک گلی که اسماعیل ذاکری  به 
ثمر رســاند یک بر صفر به سود مقاومت 

بازیاری به پایان رسید.
اتحــاد معدونیــه بــا تــک گل علیرضا 
علیمحمــدی تیــم ملــوان بندرعباس را 

شکســت داد. آراد مهــررودان در هفتــه 
چهارم دراین گروه اســتراحت داشت. در 
دیدارهای گروه غرب ، نیلی پوشــان گزیر 
سه  بر دو بهزیستی جناح را برد. برای نیلی 
پوشان گزیر هادی زرگر،  حسین فیروزی 

و احمد احمدزاده گلزنی کردند.
دو گل تیــم بهزیســتی جنــاح را حامد 
خویشــکار و نیما ناصری به ثمر رساندند. 
هفده شهریور قشم در خانه با دو گل بازی 
را بــه مهمان خــودش آرش ایلود واگذار 
کرد. شــعیب نامی  و عبدالله شیردل برای 

آرش ایلود گلزنی کردند.

پر گل ترین دیدار هفته بازی اتحاد بندرپل 
و جنوب بستک بود که 8 گل داشت.

در این بازی برای اتحاد بندر پل رضا ملک 
پور دبل کرد و محمدرســول مایی،احمد 
زارعی و علی منصوری گل های دیگر این 
تیم را به ثمر رساندند. برای جنوب بستک 
هم حامد رنجبر دبل کرد و هاشم نصیری 

هم یک گل به ثمر رساند.
بــا دو گل مغلــوب  فرامــرزان  ســتاره 
دریانوردان بندرکنگ شــد. ایوب صالحی 
و ولیــد دهقان برای دریانوردان بندرکنگ 

زدند.
در پایــان هفته چهارم  لیگ دســته اول  
فوتبال باشگاه کشور  در گروه شرق اتحاد 
معدونیه حاجی آباد با 9 امتیاز صدرنشــین 

است.
میناب جــوان با ۷ امتیــاز در مکان دوم  
قرار گرفته اســت. ملــون بندرعباس با ۶ 
امتیاز ســوم، مقاومت بازیاری با 4 امتیاز 

چهارم، برخ کوشــه قشم، آراد مهر رودان 
و ابومســلم میناب با 3 امتیــاز و به دلیل 
تفاضــل گل پنجــم تا هفتم هســتند. در  
جــدول رده بندی گروه  غرب ســه تیم 
دریانوردان  بندرکنــگ و  اتحاد بندر پل 
بــا 12 امتیاز و به دلیــل تفاضل گل اول 
و دوم هســتند. آرش ایلود با 9 امتیاز سوم 
، نیلی پوشان گزیر و ســتاره فرامرزان با 
۶  امتیــاز و به دلیل تفاضــل گل چهارم 
و پنجم، جنوب بســتک و  هفده شهریور 
قشــم با یک  امتیاز و به دلیل تفاضل گل 
 ششــم و هفتم و  بهزیســتی جناح هشتم 

می باشد.
در گروه غــرب این مســابقات تیم های 
بهزیســتی جناح ، آرش ایلــود، اتحاد پل 
، هفده شــهریور قشــم ، جنوب بستک ،  
دریانوردان بندرکنگ،  ســتاره فرامرزان و  
نیلی پوشــان گزیر و در گروه شرق هم ، 
تیم هــای میناب جوان ، مقاومت بازیاری 
، آراد مهر رودان ، ابومســلم میناب ، برخ 
کوشه قشم و  اتحاد معدونیه با هم رقابت 

خواهند پرداخت.

جنوب بستک و اتحاد پل پرگل ترین دیدار هفته چهارم 

گروه ورزش
از مربیــان پیشکســوت فوتبــال هرمزگان 
در آئیــن گرامیداشــت مربیــان تیم های 
 ورزشــی فــولاد هرمزگان تجلیــل تجلیل 

گردید.
امــور ورزش شــرکت فولاد هرمــزگان به 

مناســبت روز مربی از مربیان پیشکســوت 
فوتبال هرمزگان تجلیل کرد.

محمــد زراعتکار، حســن فامــرزی رضا 
نوری زاده، محمد رحیمــی، دادخدا میری، 
حمیدرضا ســایبانی، محمد کریمی، مسعود 
احســانی، ابراهیم باعثی در این آئین حضور 

داشتند.
همچنیــن از محمد امیــن چرخنده، عباس 
سرخاب، عبدالله دلزنده نژاد، نادر غله بانی، 
عبدالرضا پورســبزعلی که در این مراســم 
حضور نداشــتند بــه طور جداگانــه تجلیل 

خواهد شد.

تجلیل از مربیان پیشکسوت فوتبال هرمزگان

گروه ورزش
طی مراسمی با حضور رییس اداره ورزش و 
جوانان شهرســتان بندرعباس، رییس جدید 
هیات موتورسواری و اتومبیلرانی شهرستان 

بندرعباس منصوب گردید.
به پیشنهاد امین رییسی،  رییس اداره ورزش 
و جوانــان شهرســتان بندرعباس و با حکم 
شــهریار ایرجی رییس هیات موتور سواری 
و اتومبیلرانی استان هرمزگان،  آرین رفیعی 
بندری به عنــوان رییس جدید هیئت موتور 
ســواری و اتومبیلرانی شهرستان بندرعباس 

منصوب و مشغول کار شد.شد.
در مراســم معارفه آرین رفیعــی بندری به 
عنــوان رئیس جدید هیات موتور ســواری 
و اتومبیلرانی شهرســتان بندرعباس،  امین 

رئیسی، رئیس اداره ورزش و جوانان از فرهاد 
اســدالهی رئیس سابق  هیات موتور سواری 
و اتومبیلرانی شهرســتان تقدیر و تشکر کرد 
و از رئیس جدید هیات هم خواســت تا هر 
چه ســریعتر عوامل هیات موتور ســواری 
و اتومبیلرانــی شهرســتان را انتخاب کند و 

فعالیت خود به نحو احسن انجام دهد.
وی همچنین از آرین رفیعی بندری خواست 
: تا یک پیســت مناســب در کوهســتان 
پــارک پنجه علی در نظــر بگیرد تا جوانان  
شهرســتان بتوانند هیجانات خود را در این 

پیست تخلیه نمایند.
رئیــس اداره ورزش و جوانان شهرســتان 
بندرعبــاس بیان داشــت: اکنون ســواحل 
بندرعباس و بســتانو شــاهد حضور موتور 

ســوران و اتومبیلرانی هست که می خواهند 
حرکات نمایشــی خود بــه نمایش بگذارند 
اما چه بهتر اســت که ایــن کار به صورت 

استاندارد و قانونی صورت گیرد.
در پایان آرین رفیعی بندری حکم ریاســت 
هیــات موتــور ســواری و اتومبیلرانی را از 
دستان امین رئیسی و شهریار ایرجی رئیس 
هیات موتور ســواری و اتومبیلرانی دریافت 

کرد.

در حکم شــهریار ایرجی رئیس هیات موتور 
سواری و اتومبیلرانی استان خطاب به آرین 
رفیعی بندری آمده است: با توجه به پیشنهاد 
رئیــس اداره ورزش و جوانان شهرســتان 
بندرعباس و با توجه به عاقمندی جنابعالی 
بــه ورزش موتور ســواری و اتومبیلرانی و 
ورزش های بــه موجب این حکم به عنوان 
رئیــس هیات موتور ســواری و اتومبیلرانی 

شهرستان بندرعباس منصوب می شوید.
آرین رفیعی بندری متولد 13۶۶ است که در 
کارنامه ورزشی خودش مسوولیت، سرپرست 
دبیری حــوزه اتومبیلرانی کانون جهانگردی 
و اتومبیلرانــی ، کمیتــه فوتبال ســاحلی 
شهرســتان بندرعباس و مدیــر اجرایی تیم 

فوتبال شهرداری را دارد.

آرین رفیعی بندری رییس جدید هیات موتور سواری و  اتومبیلرانی هرمزگان

نذای هرمزگان - شهناز خوش  
محمد نعیم دریازاده پیشکســوت ارزنده فوتبال به ســمت 

رییس کمیته فوتبال باشگاه اروند منصوب گردید.
طی حکمی از ســوی فریدون الهامی مدیر عامل باشــگاه 
فرهنگی ورزشــی اروند ، محمد نعیم دریــازاده از مربیان 
توانمند و بازیکن باســابقه فوتبال به عنوان رییس کمیته 
فوتبال باشــگاه فرهنگی ورزشی اروند بندرعباس منصوب 

گردید. 
وی فرزند مرحوم احمد دریازاده پدر داوری فوتبال اســتان 

هرمزگان است که سال ها به عنوان بازیکن و مربی فوتبال 
، ســابقه حضور در لیگ های مختلف فوتبال داشته که در 

رده های مختلف سنی فعالیت نموده است. 
شــایان گفتن است ، بر اساس اباغ صادره ، مقرر گردیده 
رییس کمیته فوتبال در اسرع وقت نسبت به تشکیل هیات 
رییســه قوی ، تربیت مربیان و داوران جوان ، تشکیل تیم 
هــا در رده های مختلف ســنی ، ارتباط بــا هیات فوتبال 
شهرستان و استان ، شرکت در مسابقات سطح شهرستان و 
استان ، برگزاری جشنواره ها و فستیوال ها و تعامل سازنده 

و مناسب با ارکان مدیریتی باشگاه ، اقدام نماید.

انتصاب محمد نعیم دریازاده به سمت رییس کمیته فوتبال باشگاه اروند


